
رئیس مرکز جنگل های خارج از شمال سازمان منابع 
طبیعی ضمن اشاره به آمار تولید نهال در بخش های 
خصوصی و دولتی گفت: نیازمند تخصیص اعتبار برای 
نگهداری از درختان پس از کاشت هستیم چراکه در 
غیراینصورت به محیط زیست و منابع طبیعی خسارت 

وارد می شود.
شهریور ســال قبل طرح مردمی کاشت یک میلیارد 
درخت به دستور شهید آیت الله رئیسی کلید خورد و 
اسفند سال قبل مقام معظم رهبری پس از  کاشت سه 
درخت فرمودند که اگرهر ایرانی سه نهال بکارد، برنامه 
دولت برای کاشت یک میلیارد نهال، از سال ۱۴۰۲ و 
در طول چهار سال محقق خواهد شد. با فراهم کردن 
مقدمات کار طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت از 

۱۱ آذرماه سال جاری در کشور آغاز شد.
هاشم موسوی نژاد درباره آخرین وضعیت اجرای این 
طرح اظهارکرد: پرورش نهال از سال زراعی یک سال 
قبل آغاز و تا پایان شهریور ســال بعد ادامه می یابد. 
بهترین بازه زمانی بــرای انجام ایــن کار از بهمن تا 

فروردین است. بر اساس جمع بندی انجام شده تاکنون 
۶۵ میلیون اصله  نهال در بخــش دولتی و حدود ۷۶ 
میلیون اصله نهال در بخش غیر دولتی در قالب طرح 

کاشت یک میلیارد درخت پرورش داده شده است.
وی درباره کاشت نهال های پرورش داده شده گفت: 
فصل کاشــت نیمه آبان به بعد است. با اولین نزولات 
جوی با هدف بهره گیری حداکثری از مواهب طبیعی 
این کار آغاز می شود البته زمان شروع این کار در مناطق 
مختلف مقدری متغیر است. رئیس مرکز جنگل های 
خارج از شمال سازمان منابع طبیعی با اشاره به نحوه 
عملکرد بخش خصوصی اظهارکرد: بخش خصوصی با 
هدایت و راهبری استانداری ها عملکرد خوبی داشته 
است و بیشتر نهال های تولید شده در این بخش کاشته 
 شده است. اکثر آن ها جنگلی هستند و در این عرصه ها 

کاشته شده اند.
وی با بیان اینکه بــرای نگهــداری  از نهال ها پس از 
کاشــت نیاز به بودجه داریم، گفت: بودجه سال اول 
اجرای طرح کاشــت یک میلیارد درخــت  ۲۳۷.۵ 

میلیارد تومان بود که محقق نشد و ۵.۷ میلیارد تومان 
به صورت نقدی و ۴۴.۳ میلیارد تومان اســناد خزانه 
با بازپرداخت ۳۰ ســاله پرداخت شــده و در مجموع 
 ۵۰ میلیارد تومان اعتبار محقق شــد که بسیار مبلغ 
ناچیزی است.  رئیس مرکز جنگل های خارج از شمال 
سازمان منابع طبیعی اضافه کرد: اعتبارات را از چند 
بخش شامل   صندوق توســعه ملی، اعتبارات ملی و 
استانی، اعتبارات ناشی از مسوولیت اجتماغی، اعتبارات 
و کمک های بین المللی و صندوق توسعه کشاورزی 
پیگیر هستیم و از همه ظرفیت ها استفاده می کنیم تا 

این طرح به هدف خود برسد.
موســوی نژاد با ابراز امیدواری نسبت به نظر مساعد 
دولت چهاردهم به اعتبارات طرح کاشت یک میلیارد 
درخت تاکید کرد: اگر از نهال های کاشته شده مراقبت 
و نگهداری نکنیم دچــار افت و موجب وارد شــدن 
خسارت به منابع طبیعی می شــوند. دراین شرایط 
  بهتر است کاشــته نشــوند. لذا ما محتاطانه در این 

زمینه گام بر می داریم.

معاون توسعه و مدیریت منابع سازمان غذا و دارو از ارائه خدمت ۳۶ داروخانه 
در مسیر راهپیمایی زائران اربعین حسینی خبر داد.

دکتر فرشته میرزازاده درباره جزئیات تعداد داروخانه های فعال در مراسم 
اربعین اظهار کرد: ۱۵ داروخانه به صورت شبانه روزی و ۲۱ داروخانه نیز به 
صورت غیرشبانه روزی به زائران حسینی طی مراسم اربعین خدمت رسانی 
می کنند. این داروخانه ها در فواصل مشخص و از فاصله های ۱۰ کیلومتر و 

بیشتر به زائران حسینی ارائه خدمت می کنند.
وی ادامه داد: برخی داروخانه ها به صورت صحرایی  احداث شده اند و برخی 
در مراکز درمانی مستقر هستند. به گفته میرزازاده، معاونت های غذا و دارو 
در استان های مرزی و در تردد زائران تمهیدات لازم برای تأمین دارو برای 
زائران اربعین به عمل آورده اند و بالغ بر ۲۵۰ قلم دارو و ۱۵۰ قلم ملزومات 
پزشــکی به زائران نیازمند خدمات درمانی داده می شود. معاون توسعه و 
مدیریت منابع سازمان غذا و دارو تاکید کرد: دو پزشک داروساز نیز در هر 

داروخانه شبانه روزی حضور دارند و بر داروهای تجویزی نظارت می کنند.

اعضای شــورای شــهر تهران گزارش حسابرسی 
سازمان تاکسیرانی برای سال مالی ۱۴۰۲ را تصویب 
کردند. به گزارش ایسنا،  اعضای شورای شهر تهران 
در جلسه خود بررســی گزارش حسابرس سازمان 
تاکسیرانی برای سال مالی ۱۴۰۲ را روی میز بررسی 
خود قرار دادند و صادقی عضو کمیســیون برنامه 
و بودجه شورای شهر در تشــریح بندهای تکلیفی 
ضمن تشکر از سازمان تاکســیرانی بابت عملکرد 
مطلوب ســازمان تاکســیرانی گفت: این سازمان 
موظف است تا پایان شهریورماه با تشکیل کارگروهی 
نسب به پوشش بیمه ای اقدام کند و همچنین باید 

برای وضعیت یک واحد آپارتمان در خیابان ملک و 
همچنین راه اندازی سامانه ای برای ثبت درآمدها 
اقدام کند. در ادامه تشکری هاشمی تهران نیز با بیان 
اینکه شهر تهران ۸۰ هزار تاکسی فعالیت دارد که 
۶۰ درصد آنها به سن فرسودگی رسیدند و ما بودجه 
نوسازی گذاشتیم و زینبده مردم تهران نیست که 
سوار این تاکسی ها شــوند و باید شهرداری موانع 
نوسازی را بردارد، گفت: شهردار تهران برنامه ای برای 
برقی سازی ناوگان دارد؛ اما مردم و رانندگان از برقی 
سازی استقبال نکردند و تنها ۱۰۰ تا ۱۵۰ رانندگان 
برای  برقی سازی ثبت نام کردند. سوده نجفی نیز با 

بیان اینکه اخیرا با تعدادی از رانندگان تاکسی جلسه 
داشــتیم و به ما گفتند که مایل هستند از تاکسی 
بنزینی و یا دوگانه سوز استفاده کنند، گفت: در مورد 
جایگاه برقی سازی باید شرایط را ببینیم در حالی که 
در کشور مشکل تأمین برق داریم چگونه می خواهیم 
برق را به تاکسی ها برسانیم. در ادامه مهدی چمران 
رئیس شورای شــهر تهران بیان کرد: تا زمانی که 
دولت ماده ۱۲ را عملیاتی نکند راننده تاکسی نمی 
تواند یک میلیارد پول تاکسی برقی را بدهد و اگر این 
ماده ۱۲ به نتیجه نرســد فکر نکنم برقی سازی به 

آسانی به نتیجه برسد.

طرح کاشت یک میلیارد درخت در انتظار تخصیص اعتبار

فعالیت ۳۶ داروخانه در مسیر پیاده روی اربعین 

فعالیت ۳۰ هزار تاکسی در مسافربرهای اینترنتی
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وزارت اقتصاد اعلام کرد:

افزایش سرمایه 
بانک های دولتی

ساخت ۳ هزار و ۲۰۰ واحد 
مسکن اقتصادی

تمام زائران می توانند 
ارز مسافرتی بگیرند

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله
ظرفیت دانش بنیان ها 

برای اشتغالزایی

بهــره وری یکــی از دلایل 
تناسب رشته های دانشگاهی 
با نیاز بازار کار است که البته 
در کشــور چندان توجهی 
به بهره وری نیروی کار نشــان داده نمی شــود. 
متاســفانه بانکهای اطلاعاتی قوی و جامعی که 
بتواند رشــته های مورد نیاز بازار کار و رشته های 
مورد نیاز را شناسایی و معرفی کند هم وجود ندارد. 
در حال حاضر آمار فارغ التحصیلانی که در مشاغل 
غیرمرتبط با رشته تحصیلی کار می کنند بالا است. 
این در حالی است که مبدا شرکتهای دانش بنیان، 
دانشگاه هاست و اگر ظرفیت دانشگاه ها را در حوزه 

دانش بنیان فعال...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 

متن کامل  د ر صفحه ۳
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تقویت ارتباط صنایع 
دولتی با دانش بنیان ها

30 همت تسهیلات اشتغال پرداخت می شود 

کاهش سهم بیکاری فارغ التحصیلان
صفحه۳

صفحه2

حمایت  تمام  قد  از  بازار  سرمایه
اقدامات   مهم   بانک   مرکزی   اعلام   شد

دبیر ستاد نانو و میکرو گفت: از دولت چهاردهم این 
انتظار می رود که تعامــلات علمی و فناوری با دنیا 
تسهیل شود تا داد و ســتد روان تری با دنیا داشته 
باشیم. عماد احمدوند در گفت وگو با مهر، با اشاره 
به اینکه کشور طی ۲ دهه گذشته در حوزه توسعه 
علمی و فناوری رشد خیلی خوبی داشته است، اظهار 
کرد: دولت های مختلف، علی رغم تفاوت ها در جهت 
گیری ها و در مدیریت مباحث داخلی داشتند، اما 
تقریباً همه در زمینه توسعه علم و فناوری هم راستا 
و هم جهت بوده اند و این باعث شده ما سیر نسبتاً 
خوبی را در زمینه توســعه فناوری در کشور داشته 
باشیم به طوری که توسعه فنی و توسعه محصولات 
جدید دانش بنیان در دو دهه گذشته به ادبیات قالب 
هم مدیران و هم تقریباً صنایع تبدیل شــده است. 
دبیر ســتاد نانو و میکرو معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری ضمن بیان 
اینکه در سال های گذشته رشــد خوبی را در ایجاد 
کسب و کارهای نو، ایجاد شرکت های دانش بنیان 
و ارتباطات آنها با بدنه صنعتی کشور شاهد بودیم، 
گفت: تعداد شرکت های دانش بنیان نانو آن هایی 
که تاییدیه محصول از ستاد نانو دارند، نزدیک ۳۹۰ 
شرکت رسیده است. احمدوند بیان کرد: در مسیر 
توسعه فناوری و دانش در کشور، ما به جایی رسیده 
ایم که قانون جهش تولید دانش بنیان مصوب شد و 
این بلوغ بدنه علمی و فنی کشور را نشان می دهد و 
الان از شرکت ها و نهادهای مرتبط با توسعه علم و 
فناوری انتظار می رود که به حل مسائل کلان کشور 
کمک کنند. ظرفیت علمی و فنی در حوزه هایی مثل 
ناترازی آب، انرژی و ارتقا سطح سلامت با تمرکز بر 
حوزه پیشگیری نسبت به درمان، وجود دارد و در این 
زمینه ها انتظار این است که شرکت ها ارتباط قوی تر 
و جدی تر با صنایع و با بدنه مردم داشته باشند و به 
حل مساله بپردازند. وی ضمن بیان این مطلب که از 

دولت چهاردهم انتظار این است...

فراخوان ارزیابی توان انجام کار 

شرح

نام دستگاه: اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر۱

نشانی دستگاه: بوشهر انتهای بزرگراه طالقانی بلوار بندر برج ،بندر دفتر امور قراردادها۲

موضوع فراخوان : اجاره بلند مدت اراضی جهت ســرمایه گذاری بمنظور احداث ۲ پست اسکله و پایانه فله مایع در مجتمع ۳
بندری نگین

۴
۴-۱

۴-۲
۳-۴

تاریخ شروع فروش اسناد ، تاریخ خاتمه فروش اسناد به شرکت کنندگان و تاریخ تحویل اسناد : 
تاریخ فروش اسناد از ساعت ۸ صبح الی ۱۵(: از روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۴ 

تاریخ خاتمه فروش اسناد: روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۳۰ 
تاریخ تحویل و تسلیم اسناد: روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۶/۱۷ ساعت ۱۵:۰۰ 

تاریخ و زمان گشایش اسناد: روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۶/۱۸ ساعت ۰۹:۰۰

نحوه توزیع و نشانی محل دریافت اسناد مزایده :۵
دریافت حضوری در محل: اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر )طبقه هفتم ساختمان برج بندر ( - امور حقوقی و قراردادها

تلفن تماس : ۰۷۷۳۱۶۶۶۱۰۸ - خانم غاله
دریافت کنندگان اسناد باید با ارائه معرفی نامه و فیش واریزی حاوی نام شرکت واریز کننده جهت دریافت اسناد فراخوان 

ارزیابی کیفی مزایده به امور حقوقی و قراردادها مراجعه نمایند .

محل گشایش اسناد ارزیابی کیفی اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر۶

بهای خرید حضوری اسناد مزایده : مبلغ ۵۰۰/۰۰۰ ریال )پانصدهزار ریال( واریز به شماره حساب ۴۰۰۱۰۶۴۵۰۴۰۰۸۲۲۵ ۷
)با شناسه واریز( نزد بانک مرکزی به نام درآمد بندر .

 دریافت اســناد به صورت حضوری با ارایه اصل فیش با نام متقاضی و مشــاهده آگهی از طریق پایگاه اینترنتی به نشــانی۸
 lets.mporg.ir  امکانپذیر می باشد.

شناسه آگهی ۱۷۷۰۷۸۳
اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر

نوبت دوم

آگهی فراخوان تجدید مناقصه 
دو مرحله ای شماره 1403/12

شرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد فعالیت های 
بازاریابی همراه اول شــامل تبلیغات محیطی و رسانه های 

محیطی را از طریق مناقصه عمومی واگذار نماید.
متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات 
بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شــرکت مخابرات ایران به 
آدرس www.tci.ir یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان

آگهی فراخوان مناقصه 
دو مرحله ای شماره 1403/14

شرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد باتری سیلد 
 2ولت 1000آمپر،  باتری 2 ولت ۶00 آمپر،  باتری ســیلد 2ولت 

420 آمپر را از طریق مناقصه عمومی خریداری نماید.
متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات 
بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شــرکت مخابرات ایران به 
آدرس www.tci.ir یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان

آگهی فراخوان مناقصه 
دو مرحله ای شماره 1403/15

شــرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد سیم رانژه دو 
سیمه 05-2سفید مشکی، سیم رانژه دو سیمه 05-2 سفید قرمز، 
سیم رانژه دو سیمه 05-2 سفید سبز را از طریق مناقصه عمومی 

خریداری نماید.
متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به 
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اقتصاد2
ایران

افزایش سرمایه بانک های دولتی
طی حدود سه سال گذشته ۲۷۵ هزار میلیارد 
تومان افزایش ســرمایه در بانکهای دولتی و 
خصوصی شــده صورت گرفت که حدود ۱۵ 
درصد از این مبلغ معادل ۴۲.۵ هزار میلیارد 

تومان از محل تجدید ارزیابی ها بود.
به گزارش مهر، مجموع افزایش ســرمایه در 
بانک های تحت مدیریت دولت طی هشت سال 
دولت یازدهم و دوازدهــم ۲۰۱ هزار میلیارد 
تومان بــود و ۹۴ درصد از ایــن مبلغ از محل 
تجدید ارزیابی دارایی ها انجام شد؛ برای نمونه 
از ۱۰۱.۷ همت سال ۱۳۹۹ حدود ۱۰۰ همت 
مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها بوده است. از ۲۰.۸ 
همت سال ۱۳۹۸ حدود ۱۳ همت مازاد تجدید 
ارزیابی ۱ بوده است. ســال ۱۳۹۷ همه ۲۹.۶ 
همت مازاد تجدید ارزیابی دارایی بوده است و از 
۲۶.۷ سال ۱۳۹۵ حدود ۲۴ همت مازاد خالص 
تجدید ارزیابی دارایی های بانک مرکزی و ۱.۳ 

همت تجدید ارزیابی بانک ها بوده است.
بر اســاس گزارش وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی، طی حدود سه ســال گذشته رقمی 
معادل ۲۷۵ هــزار میلیارد تومــان افزایش 
سرمایه در بانک های دولتی و خصوصی شده 
صورت گرفت که تنها حدود ۱۵ درصد از این 
مبلغ معادل ۴۲.۵ هزار میلیارد تومان از محل 

تجدید ارزیابی دارایی ها بوده است.

همه زائــران می تواننــد ارز 
مسافرتی بگیرند

زائرانی که ارز اربعین دریافت کرده اند مشکلی 
برای دریافت ارز مسافرتی ندارند؛ یعنی زائران 
مسافرهوایی هم می توانند ۲۰۰ هزار دینار از 
شعب منتخب بگیرند و هم ۵۰۰ دلار در فرودگاه 

امام  دریافت کنند.
به گزارش مهر، غلامحســن صالحی، رئیس 
شعبه فرودگاه امام خمینی )ره( بانک ملی، در 
گفت وگویی با تاکید بر اینکه هیچ گونه ازدحامی 
برای دریافت ارز مســافرتی در فرودگاه وجود 
ندارد، اظهار کرد: با توجــه به تجربیاتی که در 
سال های گذشته برای پرداخت ارز مسافرتی 
در ایام اربعین داشته ایم، در سال جاری تعداد 
دســتگاه های خودپــرداز بــرای دریافت ارز 
مسافرتی در ترمینال سلام فرودگاه امام خمینی 

)ره( را ۵ برابر افزایش داده ایم.
وی تصریح کرد: همچنین برای افزایش سرعت 
پرداخت ارز مسافرتی در ترمینال شماره یک 
که ۲۴ ساعته است در هر شــیفت دو نیروی 
انسانی کنار کانترها مستقر کرده ایم تا زائران 

معطل نشوند.
صالحی تاکیــد کرد: زائرانی کــه ارز اربعین را 
دریافت کرده اند مشــکلی بــرای دریافت ارز 
مســافرتی ندارند؛ یعنی زائران مسافر هوایی، 
هم می توانند از طریق شعب منتخب بانک های 
عامل ۲۰۰ هزار دینار بگیرند و هم اینکه ۵۰۰ 
دلار را در فرودگاه امام خمینــی )ره( دریافت 

کنند.

صادرات ماهانه تخم مرغ به ۱۴ 
هزار تن رسید

رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغداران میهن 
گفت: بنابر آمار از ابتدای سال به طور متوسط 
ماهانه ۱۳ تا ۱۴ هزار تن تخم مرغ به بازار های 
هدف صادر شــده اســت.حمیدرضا کاشانی، 
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغداران میهن 
گفت: بنابر آمار از ابتدای سال تاکنون به طور 
متوسط ماهانه ۱۳ هزار تا ۱۴ هزار تن تخم مرغ 

به بازار های هدف صادرات داشتیم.
به گفته او، برآورد ها حاکی از آن است که امسال 
صادرات تخم مرغ با رشد ۳ تا ۵ درصدی نسبت 
به ســال قبل به ۱۴۰ تا ۱۴۵ هزار تن برســد. 
کاشانی تولید تخم مرغ مرداد ماه را ۱۰۷ تا ۱۰۸ 
هزار تن اعلام کرد و افزود:  با ورود به شهریور ماه 
پیش بینی می شود که تولید تخم مرغ افزایش 
یابد و از طرفی با نزدیک شدن به محرم و خنک 
شــدن هوا، میزان مصرف و صادرات افزایش 

می یابد.
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغداران میهن از 
افزایش قیمت ذرت در بازار خبر داد و گفت: طی 
دو هفته گذشته  قیمت هر کیلو ذرت با افزایش 
۳۰ درصدی از ۸ هزار تومان به کیلویی ۱۰ هزار 
و ۵۰۰ تومان رســیده که همین امر منجر به 

افزایش قیمت تمام شده تولید شده است.
او گفت: علی رغم افزایش ۲ تا ۳ برابری قیمت 
مواد اولیه و تعهد دولت مبنی بر همسان سازی 
قیمت متناسب با مواد اولیه، قیمت در ۲ سال 

گذشته تغییری نداشته است.

خبر

رئیــس ســازمان بورس 
و اوراق بهــادار آخریــن 
برنامه هــا و تصمیمــات 
حمایتی سازمان و شورای 
عالی بورس از بازار سرمایه 
را تشریح کرد. مجید عشقی، رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار و دبیر شورای عالی بورس گفت: جلسه 
فوق العاده شــورای عالی بورس با محوریت مرور 
آخرین وضعیت بازار سرمایه و بررسی پیشنهاد های 
ســازمان بورس به منظــور بهبود شــرایط بازار و 
حمایت از حقوق ســهامداران با حضــور اکثریت 
اعضا از جمله وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی 

برگزار شد.
او افــزود: اهــم پیشــنهاد های مطرح شــده بر 
محور تامین منابــع لازم برای حمایــت از بازار به 
صندوق های حمایتی بازار )صندوق های توسعه و 
تثبیت( با مساعدت بانک مرکزی و همچنین انتشار 
اوراق تبعی تامین مالی از سوی نهاد های مالی بازار 
از جمله صندوق های حمایتی بازار بود که مقرر شد 
عملیات اجرایی آن از چهارشنبه، آغاز شود. عملیات 
مشابهی نیز توسط هلدینگ ها و شرکت های سرمایه 
گذاری به منظور اطمینان بخشی به سرمایه گذاران 

نسبت به آینده سهام آن ها انجام خواهد شد.

عشــقی گفت: همچنین در خصوص دامنه نوسان 
نیز به رغم دیدگاه های مختلف مطرح شده توسط 
اعضای شورای عالی بورس، با توجه به اینکه تصمیم 
گیری آن در حــدود اختیارات ســازمان بورس و 
ارکان است، مقرر شد ضمن رصد پیوسته شرایط 
بازار و ریسک های مترتب بر آن در چند روز آینده، 
تصمیمات مقتضی تا قبل از شروع بازار روز شنبه 

اتخاذ و به عموم سرمایه گذاران اطلاع رسانی شود.
به گفته رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، تایید 
نهایی قانون اصلاح بنــد س تبصره ۶ قانون بودجه 
سال ۱۴۰۳ توسط شورای نگهبان، نیز مسلما پایان 
خوشی برای پیگیری های همه جانبه فعالان بازار و 
سازمان بورس از دولت و مجلس بود که آثار مثبت 
قابل توجهی برای شــرکت های پذیرفته شــده و 

نهاد های مالی فعال در بازار سرمایه خواهد داشت.
لذا با توجه به کاهش نرخ مالیات ســال ۱۴۰۲ برای 
شــرکت ها ضروری است شفاف ســازی لازم توسط 
شرکت ها در این زمینه صورت گیرد. عشقی در پایان از 
نمایندگان مجلس، دولت، رسانه ها و فعالان بازار سرمایه 

که برای اصلاح این قانون تلاش کردند، تشکر کرد.
در همین زمینه رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره 
به اقدامات جدید حمایتــی از بورس، از تمهیدات 
لازم این بانک جهت تامین مالی طرح های توسعه 
شــرکت های بورســی خبر داد. محمدرضا فرزین 
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اقدامات جدید 
حمایتی بانک مرکزی از بورس و سهامداران خرد، از 
تمهیدات لازم این بانک جهت تامین مالی و تسریع 

در طرح های توسعه شرکت های بورسی خبر داد.
فرزیــن در ادامه ۳ اقدام مهم بانــک مرکزی برای 
حمایت از بورس را چنین برشمرد: ۱. تضمین ۳۶۰ 
همت اوراق تامین مالی توسط بانک های عامل برای 
انتشــار اوراق تامین مالی ریالی جهت طرح های 
توســعه و تامین ســرمایه در گردش شرکت های 
بورسی.۲. انتشار ۲ میلیارد یورو اوراق صکوک ارزی 
برای طرح های توسعه شــرکت های بورسی علی 
الخصوص در حوزه پتروشیمی و معدن، ۳. اعطای 
۱.۵ میلیارد یورو وام ارزی برای شرکت های بورسی 
که درآمد ارزی و طرح های زودبازده داشته باشند 
تا از این طریق به افزایش صادرات آنها منجر گردد.

اقدامات مهم بانک مرکزی اعلام شد

حمایت تمام قد از بازار سرمایه

ســاخت ۳ هزار و ۲۰۰ واحد 
مسکن اقتصادی

مدیرعامــل اتحادیــه تعاونی هــای عمرانی 
تهــران گفــت: عملیــات اجرایی ســاخت 
مســکن اقتصادی بعد از گذشــت یک سال 
 پیگیــری در قالــب ســاخت ۳۲۰۰ واحد

 آغاز شد. 
خشــایار باقــر پــور، مدیرعامــل اتحادیه 
تعاونی هــای عمرانــی تهران اظهــار کرد: 
اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران از ســال 
گذشــته موضوع ساخت مســکن اقتصادی 
را مطــرح کــرد و پیگیر کــش و قوس های 
فــراوان در حوزه هایــی نظیر کارشناســی، 
حقوقی و... شــد و بالاخره توانست در موعد 
مقــرر کلنگ زنــی را انجام دهــد و عملیات 
 اجرایی ســاخت ۳۲۰۰ واحد در فاز ابتدایی 

را آغاز کند.
باقرپور در ادامه با بیان اینکه در زمینه تولید 
مسکن خلاء عمیقی مشاهده می شود و آمار ها 
حاکی از این موضوع اســت که معاملات در 
بازار مســکن به ســمت واحد های بــا متراژ 
کوچک تر گرایــش پیدا کرده اســت، افزود: 
آمار ها نشــان می دهد که عمــده معاملات 
مســکن حول محور واحد های کوچک متراژ 
اســت و متاســفانه ما بــه دلایــل مختلف 
در بخش تولیــد این دســت واحد ها ضعیف 
عمل کرده ایــم و باید ســاخت این محصول 
 پر مخاطب را در ســبد تولید مســکن کشور

 قرار دهیم.
او افزود: ساخت منازل مســکونی اقتصادی 
که یک طــرح کاملا نو در ســبد محصولات 
ســاختمانی کشــور و از برنامه هــای مهم 
مســکنی در بخش تعاون اســت، همانطور 
 کــه وعــده داده بودیــم بــه مرحلــه اجرا 

رسیده است. 
وی بــا بیــان اینکــه ایــن طــرح هیــچ 
ارتباطی بــا طرح  هــا و برنامه  هــای دولت 
در بخــش مســکن نداشــته و بــه صورت 
مســتقل طراحی و اجــرا می شــود و طبق 
 ســند آمایــش ســرزمینی بــرای تمــام 
شــهر های کشــور قابلیــت و انطبــاق 
اجرایی نــدارد گفــت: این طــرح  فقط در 
 شــهر های پرجمعیــت و ابرشــهر ها کــه 
محدودیت هــای بســیاری در زمینه تامین 
زمین و تولید مســکن وجــود دارد قابلیت 
نهادینه شــدن دارد که در ایــن پنج ماهی 
 که از سال گذشــته، اقدامات طبق برنامه  ها 

پیش رفته  اند.
وی  بــا بیــان اینکــه در حال حاضــر در 
اثر ســوء عملکــرد بخــش  هــای مختلف 
و نه فقط به دلیل کاســتی خــود تعاونی ها، 
 بلکه بــه دلیل بی مهــری دو لت هــا، تعاون
 هم اعتماد عمومی و مردمی را از دست داده 
و هم باور حاکمیتی نســبت به آن آســیب 
دیده اســت گفت: متاســفانه سیاست های 
اشــتباهی کــه در این حــوزه حاکم شــد، 
 بخش تعاون را عملا از چرخــه و گردش کار

 خارج کرد.
باقرپور ادامــه داد: از طرفی نحــوه انتصاب 
تعاونی هایی که منتســب به دســتگاه های 
دولتی بودنــد به ویژه در بخــش تعاونی های 
مســکن، به گونه ای پیش رفــت و کار ها به 
پایان نرســیده که باعث تبلیغات منفی برای 
بخش تعاون شــد و در کنار آن نقطه ضعف، 
بخش تعاون هم نتوانســت اقدامات مثبت و 
 نیمه پر لیوان خود را نمایــش دهد نیز مزید

 برعلت شد.
باقرپــور بــا اشــاره بــه  اینکــه  بخــش 
تعــاون در تمامــی بخــش هــا مــی تواند 
اثــر بســیار خوبــی داشــته باشــد  ادامه 
 داد: اگــر همانطــور کــه مقــام معظــم

 رهبری در ابتدای ســال تاکید بر مشارکت 
دادن مــردم در حــوزه تولیــد، اقتصــاد و 
مشــارکت های مردمــی فرمــوده بودنــد، 
اقدامات شایســته ای انجام داده  بودیم امروز 
 نمود دموکراســی هم در انتخابات ما وجهه 

دیگری  داشت.
وی  اظهــار کــرد: بــه عنــوان یکــی از 
فعالیــن بخش تعــاون از دولــت چهاردهم 
 اجرایی شــدن ایــن شــعار را مطالبــه

 می کنیم. 
ضمن آنکه مشارکت مردم در مقوله تولید به 
صورت نفر به نفر انجام نمی شود؛ زیرساخت و 
بستر حقوقی نیاز دارد که قطعا گسترده ترین 
 و موجه ترین بخش برای تحقق آن، ســاختار 

تعاون است.
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یک کارشناس حمل و نقل گفت: با رشد ترانزیت 
از شاخه شــرقی و شــاخه میانی کریدور شمال 
به جنوب بی شــک ایــران نیز از این بازار ســهم 
چشم گیری کسب خواهد کرد. به گزارش مهر، طی 
ماه های اخیر کشورهای روسیه، قزاقستان، ایران 
و ترکمنستان نقشه راه توسعه همزمان پتانسیل 
مسیر شرقی کریدور حمل ونقل بین المللی شمال 
- جنوب )INSTC( طی سال های ۲۰۲۴ - ۲۰۲۵ 
را امضا کردند و اجرای این ســند امکان افزایش 
توان عملیاتی کریدور را به ۱۵ میلیون تن در سال 
تا سال ۲۰۲۷ و به ۲۰ میلیون تن تا سال ۲۰۳۰ 

می رساند.
همچنین بر اســاس اعلام وزیر حمل ونقل کشور 
قزاقستان، این کشور قصد دارد به مشارکت فعال 
خود در توسعه شاخه شرقی کریدور شمال-جنوب 
ادامه دهد که بالاترین پتانســیل رشــد جریان 
محموله را تا ســال ۲۰۳۰ دارد و به نظر می رسد 
امن ترین در کوتاه ترین مسیر ترانزیت به اقیانوس 
هند است، بنابراین لازم اســت عملیات اجرایی 
نقشــه راه امضا شــده در زمینه توسعه همزمان 
پتانسیل مسیر شــرقی کریدور شمال - جنوب 
از قلمرو قزاقستان، روســیه، ترکمنستان و ایران 

آغاز شود.
این ســند در اولیــن مجمع تجــارت و صادرات 
حمل ونقل شــمال- جنوب در آکتائو قزاقستان 
امضا شد و این مجمع به عنوان بستری برای بحث 
در مــورد موضوعات موضوعی مرتبط با توســعه 
راه آهن، بزرگراه ها و بنادر با مشــارکت بازیگران 
اصلی در کریدور حمل ونقل شمال - جنوب عمل 

می کند.
در این راستا سید مرتضی ناصریان کارشناس ارشد 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور در 
گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به نقش ایران در 

توسعه شاخه شرقی کریدور شمال - جنوب، گفت: 
موافقت نامه بین المللی کریدور شمال-جنوب در 
سال ۲۰۰۰ میلادی بین ایران، هند و روسیه توافق 
شده که تبادل بار بین کشورهای اروپایی، روسیه 
و هند از مسیر ایران انجام شود و بعد از آن برخی 
از کشورهای منطقه به این توافق کریدوری ملحق 
شدند اما فعالیت ترابری چشمگیری رخ نداد در 
حالی که بارهای ترانزیتی بالقوه ای که برای عبور از 
کریدور شمال - جنوب وجود دارد، بسیار بالاست 
و معمولاً از طریق دریای سیاه و کانال سوئز حمل 
می شوند. در سه ســال اخیر برای فعال شدن این 
کریدور استراتژیک مذاکراتی با کشور روسیه، هند، 
کشورهای آسیای میانه و قفقاز صورت گرفته و تا 

حدودی به توفیق نسبی رسیده است.
وی با اشاره به توافق اخیر چهارجانبه بین روسیه، 
قزاقستان، ایران و ترکمنستان برای توسعه ترابری 
در شاخه شرقی و میانی کریدور شمال - جنوب، 
افزود: مسیر شرقی و غربی کریدور شمال - جنوب 
به نسبت دریای خزر ســنجیده می شود و توافق 
چهارجانبه بین کشــورها در واقع یک نقشه راه 
)Road map( است، زیرا اقدامات مربوط به هر 
کشور یا کشورها مشــخص خواهد شد و فعالیت 
ترابری ترانزیت بین کشورهای ذکر شده، موجب 
افزایش درآمِد برای کشــورهای مسیر و تسهیل 

صادرات و واردات خواهد شد.
ناصریان ادامــه داد: البته در ســال های اولیه که 
موافقت نامه کریدور شــمال - جنوب منعقد شد، 
زیرساخت های مناســبی وجود نداشت اما طرح 
راه آهن مطلوبی در شرق دریای خزر توسط کشور 
قزاقستان و ترکمنستان احداث شد که امتداد این 
خط ریلی در ایران از اینچه برون تا گرگان است و 
در منطقه گرگان به شــبکه راه آهن ایران متصل 
شد. طول این خط ریلی در کشور ما از اینچه برون 

تا گرگان حدود ۸۰ کیلومتر اســت که امتداد آن 
حدود ۶۵۰ کیلومتر در کشــورهای قزاقستان و 
ترکمنستان ساخته شــده و حدود دهسال قبل 

افتتاح شده است.
این کارشناس ارشد ســاخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشور افزود: در کشورهای قزاقستان و 
ترکمنستان سرمایه گذاری قابل توجهی در زمینه 
زیربناهای ریلی انجام شده تا شاخه شرقی کریدور 
شــمال - جنوب فعال شــود اما تاکنون فعالیت 
ترانزیتی این خط ریلی همان طور که گفته شــد 
نسبت به امکانات بالقوه ای که دارد، اندک است. به 
همین علت هر چهار کشور قصد افزایش ترابری در 

این مسیر را دارند.
وی ادامه داد: بر اســاس این توافق نامه بنا شــد، 
نمایندگان راه آهن های کشورها جلسات مستمری 
در زمینه شاخه شــرقی کریدور شمال - جنوب 
و شــاخه میانی برگــزار کنند. منظور از شــاخه 
میانی مســیر ترابری از روســیه یا قزاقستان به 
بنادر شــمالی ایران از طریق حمــل دریایی در 
دریای خزر است. مطابق توافق نامه چهارجانبه در 
جلســات بین نمایندگان راه آهن هر چهار کشور 
وضعیت فعلی ترابری، زیربناها، پایانه های ترابری، 
امکانات لجستیکی و سخت افزاری و از سوی دیگر 
تعرفه هــای حمل، مجوزها و مقــررات همکاری 
راه آهن ها در طول شاخه شــرقی و شاخه میانی 
را بررســی می نمایند تا چالش و موانع موجود در 
خطوط ریلی کریدور شــمال - جنوب رفع شود 
و موجب رشد چشــمگیر ترانزیت در این کریدور 

شود.
ناصریان خاطرنشــان کرد: روســیه و قزاقستان 
کشورهای پهناوری هســتند و در مناطق شرقی 
کشور روســیه معادن ذغال سنگ و کارخانه های 
پتروشیمی و صنایع فولاد وجود دارد که این صنایع 

برای دسترسی به بازار بین المللی یا باید از مسیر 
جنوب و عبور از ایران استفاده کنند یا از مسیرهای 
دیگر به سمت شرق تار رســیدن به اقیانوس آرام 
بهره ببرد که گزینه دوم مســیر طولانی، دشوار و 
پرهزینه به شمار می رود؛ بنابراین مسیر ایران برای 
ترانزیت روسیه جذابیت دارد تا عمده بارهای خود 

را از این مسیر عبور دهد.
وی ادامه داد: البته گاهی محصولات باری از شرق 
روسیه به شــرق هند به صورت دریایی جا به جا 
می شــود و بخش دیگر از مســیر دریای سیاه به 
کانال سوئز به سمت اقیانوس هند حرکت می کند؛ 
همچنین کشور هند هم یک مشتری عمده بازار 
ذغال سنگ روسیه است و از سوی دیگر روسیه و 
قزاقستان دو کشــور تولید کننده عمده غلات در 
صحنه بین المللی به شمار می روند که برای انتقال 
بارهای مختلف معدنی، صنعتی و غلات به سمت 
جنوب از شــاخه شــرقی و میانی کریدور شمال 
به جنوب اســتفاده می کنند و امیدواریم با انجام 
مراحل مشــخص شده در نقشــه راه، و همکاری 
و هماهنگی بیشــتر بین هر چهار کشور، ترابری 

روزافزونی در این مسیر صورت گیرد.
این کارشناس ارشد ســاخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشور گفت: با رشد ترانزیت از شاخه 
شرقی و شاخه میانی کریدور شــمال به جنوب 
بی شــک ایران نیز از این بازار سهم کسب خواهد 
کرد و طی سال های اخیر میزان بارهای ترانزیتی 
رشد مطلوبی داشته و چشــم انداز رشد بیشتر در 

این زمینه نیز وجود دارد.
هم اکنون در کشور شاهد ساخت راه آهن چابهار - 
زاهدان با پیشرفت ۷۰ درصدی هستیم که امتداد این 
خط ریلی از زاهدان به سمت بیرجند است و می توان 
با تکمیل این خط ریلی رونق ترانزیت در شــاخه 

شرقی کریدور شمال به جنوب را به همراه داشت.

بانک مرکزی از اول فروردین مــاه تا ۲۲ مرداد ماه 
امســال ۲۶ میلیارد و ۲۷۶ میلیــون دلار ارز برای 
واردات کالاهای اساســی، دارو، کالاهای تجاری و 
بازرگانی، واردات در مقابل صادرات و خدمات تامین 
کرده است. به گزارش ایلنا از بانک مرکزی؛  در این 
مدت برای کالاهای اساسی و دارو ۵ میلیارد و ۸۸۶ 
میلیون دلار،  برای کالاهای تجاری و بازرگانی مبلغ 
۱۴ میلیارد و ۱۶۰ میلیون دلار و برای خدمات ۵۹۸ 
میلیون دلار و بــرای واردات در مقابل صادرات ۵ 
میلیارد و ۶۳۲ میلیون دلار تأمین ارز صورت گرفت.

بر اســاس این گزارش بانک مرکزی برای واردات 
کالای اساسی کشاورزی شــامل گندم، دانه های 
روغنی و نهاده های دامی ۴ میلیارد و ۶۳۲ میلیون 
دلار ، بــرای دارو، مواد اولیه دارویــی و تجهیزات 
پزشــکی یک میلیارد و ۲۵۴ میلیــون دلار و در 
مجموع ۵ میلیارد و ۸۸۶ میلیون دلار برای کالای 
اساســی و دارو ارز با نــرخ ۲۸۵۰۰ تومان با هدف 
حمایت از مصرف کنندگان و دسترسی اقشار جامعه 

به کالاهای ضروری با قیمت ارزانتر پرداخت شد.
این گزارش حاکی اســت تامیــن ارز نیمایی برای 
»صنایع حمل و نقل و خــودرو«  معادل ۱ میلیارد 
و ۸۸۶ میلیون دلار، »صنایع معدنی« معادل یک 
میلیارد و ۴۸۲ میلیــون دلار، »ماشــین آلات و 
تجهیزات تولید« معادل یک میلیارد و ۱۷۴ میلیون 
دلار، »صنایع تجهیزات برق و الکترونیک« معادل 
یک میلیارد و ۷۳۰ میلیون دلار، »منســوجات و 

پوشــاک« معادل ۷۲۸ میلیون دلار صورت گرفته 
است. این گروه های صنایع همچنین به ترتیب یک 
میلیارد و ۲۶۱ میلیون دلار،۹۸۲، ۹۰۴، ۱۹۹، ۴۱ 
میلیون دلار ارز توافقی یا واردات در مقابل صادرات 
تا پایان روز ۲۲ مرداد ماه ســال جــاری دریافت 

کرده اند.
علاوه بر این گروه ها، هفت میلیارد و ۱۶۰ میلیون 
دلار ارز نیمایی و دو میلیارد و ۲۴۵ میلیون دلار ارز 
واردات در مقابل صادرات به سایر صنایع اختصاص 
داده شده اســت. در مجموع تامین ارز صنایع ۱۹ 
میلیارد و ۷۹۲ میلیون دلار از طریق سامانه نیما و 

ارز صادارت در مقابل واردت انجام شده است.
در این گزارش آمده است میانگین موزون نرخ ارز 
یک ماهه منتهی به ۲۴ مرداد ماه، ۴۰ هزار و ۵۳۱ 
تومان برای دلار، ۴۴ هزار و ۳۹۴ تومان برای یورو، 
۱۱ هزار و ۳۶  تومان برای درهــم و ۵ هزار و ۶۶۴ 
تومان برای یوآن، ۴۴۵ تومان برای روبل و ۱هزار و 

۲۰۷ تومان برای لیر محاسبه شده است.
گفتنی است، در روز ۲۴ مرداد ماه ۱۴۰۳ در تالار 
اسکناس ارز مرکز مبادله ایران، دلار با نرخ ۴۹ هزار 
و ۵۳ تومان، یورو با نرخ ۵۳ هزار و ۷۲۸ تومان، درهم 
با نرخ ۱۳ هزار و ۳۵۷ تومان و ۱۰۰ دینار نیز عراق 
با نرخ ۳ هزار و ۶۷۱ تومان مورد مبادله قرار گرفت. 
به همین ترتیب تالار حواله ارز، شاهد مبادله دلار با 
نرخ ۴۵ هزار و ۳ تومان، یورور با نرخ ۴۹ هزار ۲۹۲ 

تومان و درهم با نرخ ۱۲ هزار و ۲۵۴ تومان بود.

رشد بیش از ۸ درصدی مصرف برق کشور بیش از سه برابر 
میانگین جهانی است که فشار زیادی را به شبکه برق وارد 
می کند. تنها در سه استان خوزستان، هرمزگان و بوشهر 
هزار مگاوات افزایش مصرف داشتیم که به اندازه مجموع 
برق مصرفی استان مرکزی اســت. پس از رکودشکنی 
۲۸ مرتبه مصرف برق طی دو هفته گذشــته حجت بر 
پرمصرف ها تمام شد و طبق اعلام وزیر نیرو برق مشترکان 
پرمصرف بدون چون و چرا قطع می شود. به گزارش ایسنا، 
رشد بیش از ۸ درصدی مصرف برق کشور بیش از سه برابر 
میانگین جهانی است که فشار زیادی را به شبکه برق وارد 
می کند. تنها در سه استان خوزستان، هرمزگان و بوشهر 
هزار مگاوات افزایش مصرف داشتیم که به اندازه مجموع 
برق مصرفی استان مرکزی است. تقاضای مصرف برق 
ایران در حالی به ۸۰ هزار مگاوات رسیده است که از اوج 
مصرف ترکیه هم اکنون چیزی حدود ۵۰ هزار مگاوات 
است و کشور صنعتی و بزرگ آلمان با حجم وسیع سرمایه 
گذاری به میزان ۸۰ هزار مــگاوات مصرف برق دارد. در 
فصل گرم به دلیل وارد مدار شدن سامانه های سرمایشی 
مصرف برق به شدت افزایش می یابد که به دنبال کاهش 
دمای هوا در نقاط مختلف کشور به مرور کاهش می یابد.

اوج بار شبانه نیز از ۷۰ هزار مگاوات فراتر رفته است که 
این مساله لزوم مدیریت مصرف برق را بیش از هر زمانی 
نشان می دهد. وزارت نیرو نیز برای این مهم طرح تشویق 
مشــترکان را در نظر گرفت که بر اســاس آن از ابتدای 
خرداد تاکنون بالغ بر ۱۲ میلیون مشــترک معادل ۴۰ 
درصد مشترکان ضمن کاهش مصرف برق خود نسبت 

به سال گذشته پاداش صرفه جویی دریافت کرده اند، در 
کنار مشــترکان دارای مدیریت مصرف و صرفه جویی 
که تعدادشان بسیار زیاد اســت، مشترکان پرمصرف و 
بدمصرفی نیز وجود دارند که با آن ها نیز اتمام حجت شده 
است. باید گفت که حدود ۳۲ میلیون مشترک خانگی در 
کشور وجود دارد که از این میان ۷۵ درصد آنها در سطح 
الگو مصرف می کنند، ۲۵ درصد از مشترکان حدود نیمی 
از برق مصرفی بخش خانگی را بــه خود اختصاص می 
دهند، ۱۵ درصد از مشترکین تا ۱.۵ برابر الگو، ۸ درصد 
۱.۵ تا ۲.۵ برابر الگو و ۲ درصد از مشترکان بیش از ۲.۵ 
برابر الگو مصرف می کنند. آخرین پله مشترکانی هستند 
که بیش از ۲.۵ برابر الگو مصرف می کنند که این تعداد 
اندک به تنهایی ۸ درصد از کل مصرف حوزه خانگی را به 
خودشان اختصاص داده اند. آنطور که علی اکبر محرابیان - 
وزیر نیرو اعلام کرده شرکت توانیر موظف شده است، پس 
از اعلام هشدارهای لازم نسبت به قطع برق آنها اقدام کند.
علاوه بر این این گروه باید هوشیار باشند که در صورت 
عدم تجدیدنظر در نوع مصرف خود، قطعاً در تابستان با 
قبض های میلیونی مواجه خواهند شد، چرا که بر اساس 
ماده ۶ قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق، تخصیص 
یارانه به مصارف بالاتر از الگو ممنــوع بوده و تعرفه برق 
مشترکان خانگی با مصرف بالاتر از الگوی مصوب برای 
میزان مصارف کمتر از الگو، مازاد بر الگو تا ۱.۵ برابر، مازاد 
بر الگو تا ۲.۵ برابر، و میزان مصارف بیش از ۲.۵ برابر به 
ترتیب با ضرایب ۰.۵، ۱.۵، ۲.۵ و ۵ برابر هزینه تأمین برق 

محاسبه و دریافت می شود.

ایران در توسعه مسیر شرقی کریدور شمال - جنوب نقش کلیدی دارد

ایران در توسعه مسیر شرقی کریدور شمال - جنوب نقش کلیدی دارد

جزییات مهم درباره قطعی برق26.2 میلیارد دلار ارز واردات تامین شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
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رئیــس اتحادیــه بارفروشــان گفــت: روزانه 
۲۲ تــا ۲۳ هــزار تن میــوه، صیفــی و فرنگی 
جــات در میــدان مرکــزی عرضه می شــود 
 که ۲ تــا ۳ هــزار تــن این میــزان مــازاد بر 

تقاضاست.
 اکبر یــاوری از کاهــش ۲۰ تــا ۲۵ درصدی 
قیمت گوجــه فرنگی در بازار خبــر داد و گفت: 
با توجه بــه افزایــش حجم صــادرات، قیمت 
گوجه فرنگــی در هفته های اخیر با نوســاناتی 
روبرو شــد که با گرمــای هوا و گســتره حجم 
عرضه قیمت ها روند کاهشــی به خــود گرفته 
 که همین امر منجر بــه ایجاد تعــادل در بازار

 شده است.
به گفته او، بــا افزایش حجم صــادرات خیار به 
ســبب ایام اربعین و تاخیر در برداشت، قیمت 
خیار کاهش یا افزایشی نداشــته است. یاوری 
قیمت کنونی هرکیلو گوجه فرنگی بوئین زهرا 
و قزوین ۱۸ تــا ۲۰ هزارتومــان، گوجه فرنگی 

شیراز ۱۲ تا ۱۵ هزارتومان، خیارگلخانه ۲۵ تا ۳۰ 
 هزارتومان و خیار اصفهان ۱۵ تا ۲۰ هزارتومان 

اعلام کرد.
رئیــس اتحادیه بارفروشــان از توزیــع روزانه 
۲۲ تا ۲۳ هزارتن میوه، صیفــی و فرنگی جات 
در میدان مرکزی خبر داد و گفــت: با توجه به 
افزایــش حجم عرضــه در برابر تقاضــا، روزانه 
 ۲ تا ۳ هزارتــن بــار در میدان به ســبب نبود 

خریدار می ماند.
او قیمت کنونــی هرکیلو انبــه را ۱۰۰ تا ۱۴۰ 
هزارتومان اعلام کرد و گفت: نرخ کنونی هرکیلو 
انجیر ســیاه در میدان ۲۰ تــا ۲۸ هزارتومان، 
انجیــر زرد ۳۰ تا ۴۰ هزارتومــان، زردآلو ۵۰ تا 
۷۰ هزارتومــان، هلو ۱۵ تــا ۳۵ هزارتومان، آلو 
ســیاه ۲۰ تا ۳۰ هزارتومان، شــلیل شــبرنگ 
۳۰ تــا ۵۰ هزارتومــان، گلابــی ۶۰ تــا ۱۲۰ 
 هزارتومان و انگور عسگری ۳۰ تا ۴۵ هزارتومان

 است.

رئیس شــورای تامین کنندگان دام گفت: بنابر 
آمار روزانه ۸۰۰ تن گوشت گرم و منجمد با نرخ 
مصوب در راســتای تنظیم بازار در سطح کشور 

عرضه می شود. 
منصــور پوریــان در گفــت و گــو با باشــگاه 
خبرنگاران جــوان، گفــت: بنابر آمــار روزانه 
۸۰۰ تن گوشــت گرم و منجمــد تنظیم بازار 
در ســطح کشــور عرضه می شــود که ۲۵۰ تا 
 ۳۰۰ تن آن مربوط به گوشــت گــرم و مابقی 

منجمد  است.
به گفته او، با توجه به فراوانی عرضه گوشت های 
وارداتی، تقاضا برای خرید دام و گوشــت داخل 
کاهش یافته است که در نهایت این امر موجب 
شــده جمعیت دام زنده و عرضه گوشــت قرمز 
ه ســمت متعادل شــدن پیــش رود. پوریان 
ادامــه داد: قیمت کنونــی هر کیلــو دام زنده 
درجه یک ســبک به طــور میانگیــن  ۲۵۰ تا 
۲۷۰ هزار تومــان و هر کیلو دام زنده گوســاله 
۱۶۰ تــا ۱۷۰ هــزار تومــان بوده که نســبت 

 بــه ماه های گذشــته روند کاهشــی بــه خود
 گرفته است.

رئیس شــورای تامیــن کننــدگان دام با بیان 
اینکــه گرایش مردم به ســمت گوشــت های 
تنظیم بازاری بالاســت، افزود: بــا عرضه بالای 
حجم گوشــت وارداتی، بازار در حــال کنترل 
اســت. بــه گفتــه او، در کنار عرضه گوشــت 
داخلی، تامین و واردات گوشــت منجمد و گرم 
و تامین دام های پرواری تولیــد و عرضه منظم 
 گوشــت مرغ، موجب تنظیم بازار این محصول 

شده است.
پوریــان جمعیــت دام ســبک کشــور را ۷۱ 
میلیون راس اعــلام کرد و گفــت: بنابر آمار در 
هر فصــل ۲۵۰ تا ۳۰۰هــزار راس گوســاله و 
۴.۵ تا ۵ میلیون راس گوســفند نیاز اســت که 
خوشــبختانه اکنون این جمعیت را در اختیار 
داریم. گفتنی است  یک تا ۱.۵ میلیون راس دام 
 سبک و ۵۰ هزار راس گوساله مازاد روی دست 

دامدار است.

دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک 
و مستغلات وزارت راه و شهرسازی با بیان 
اینکه ورود خارجی ها به بازار مسکن ایران 
منجر به افزایش قیمت ملک و زمین شده 
گفت: بومیان خوزستان در استان ملک 
و زمین نمی خرند چراکــه دیگر زمینی 
نیست و اراضی مرغوب از سوی خارجی ها 
خریداری شده  است، اگر هم باشد قیمت 
آن به شــدت افزایش پیدا کرده چراکه 
تقاضای خارجی هــا قیمت ها را بالا برده  

است.
یاســر دســتمالچیان درباره ورود اتباع 
خارجی و ســرمایه گذاران غیر ایرانی به 
بازار مسکن کشــورمان اظهار داشت: به 
طور قطع با ورود ســرمایه گذار خارجی 
بــه کشــورمان مخالــف نیســتیم اما 
سرمایه گذاری آنها در بخش بازار مسکن 
و نه تولید مسکن، مخالف هستیم و خرید 
ملک از ســوی خارجی ها بــا ترفند های 
دور زدن قانونِ ممانعــت فروش زمین، 
ملک و مســکن به خارجی هــا منجر به 
ایجاد اخلال در شــبکه توزیع می شــود 
 و باعث افزایــش قیمت هــا در این بازار 

خواهد شد.
وی با اشاره به افزایش فروش ملک زمین 
در برخــی از مناطق کشــورمان به ویژه 
شیراز، چابهار و... ادامه داد: دستگاه های 
نظارتی محلی از این موضوع اطلاع دارند 
و برای این ترفند هــای خارجی ها برای 
دور زدن قوانیــن راهکارهایی هم وجود 
دارد و می توانیم خلا هــای قانونی را پر 
کنیم. کاملا از ترفندهایی که با استفاده 
از آن ممنوعیت فــروش زمین و ملک به 
خارجی ها را دور می زنند، مطلع هستیم.

دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک 
و مستغلات وزارت راه و شهرسازی گفت: 
مردم بایــد در این بــاره و تبعات فروش 
املاک و زمین به خارجی ها آگاه شــوند 
و این موضووع باید بــه مطالبه عمومی 
تبدیل شود. دســتمالچیان تاکید کرد: 
در حال حاضر، شاهد سرمایه گذاری های 
عمانی ها، قطری هــا و بعضا اماراتی ها در 
بازار مسکن شیراز هســتیم. همچنین 
ســرمایه گــذاران افغــان وارد بــازار 
مسکن چابهار شــده اند. در خوزستان و 
برخی از مناطق اســتان های غربی هم 
سرمایه گذاران اقلیم کردستان و عراقی ها 

حضور پیدا کردند.
وی با اشاره به وضعیت عجیب بازار مسکن 
در خوزستان اظهار داشت: اخیرا بازدیدی 

از شهرهای استان غربی و ملاقات فعالان 
اقتصادی این شهرها داشتم و گفته شد که 
امروز قیمت مسکن در شهری مانند ملایر 
۲۰ الی ۳۰ درصدی بــا قیمت ها در بازار 
مسکن در پایتخت فاصله دارد و علت این 
افزایش قیمت مسکن در ملایر را مهاجرت 
خوزســتانی به این شــهر عنوان کردند 
چراکه شهرهای شــمالی خوزستان به 
ملایر که مهد انگور و صنعت مبل سازی 
بوده، نزدیک و این شهر از لحاظ اشتغال 
بســیار پویا اســت و به همین دلیل نیاز 
به الحاق زمین به ملایر داشــتند، اما چه 
اتفاقی افتاده اســت که خوزستانی ها به 

ملایر مهاجرت کرده اند؟
دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک 
و مستغلات وزارت راه و شهرسازی افزود: 
بومیان خوزســتان در خوزســتان ملک 
و زمین نمی خرند چراکــه دیگر زمینی 
نیست و اراضی مرغوب از سوی خارجی ها 
خریداری شده  و اگر هم باشد قیمت آن به 
شدت افزایش پیدا کرده، چراکه تقاضای 

خارجی ها قیمت ها را بالا برده است.
وی گفــت: در این شــرایط جمعیت و 
تقاضــای خوزســتان به ملایر ســرریز 
می شود و وضعیت بازار مسکن ملایر هم 
به هم می ریزد و این وضعیت به اراک هم 
می رسد و ســرمایه گذار خارجی در این 
بازار مسکن چنین اثرات مخربی در بازار 
مسکن می گذارد. دستمالچیان ادامه داد: 
چرا سرمایه گذار خارجی وارد سیستان و 
زاهدان نمی شود؟ در حال حاضر قیمت 
خانه در زاهدان از قیمت ساخت ارزان تر 
اســت اما در چابهار قیمت مسکن رو به 
افزایش است. فرصت برای افزایش سرمایه 
گذاری در بازار مســکن زاهــدان وجود 
دارد و منطقه پهناوری اســت اما توجه 
خارجی ها به سمت چابهار است. چرا در 

زاهدان سرمایه گذاری نمی کنند؟
دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک 
و مســتغلات وزارت راه و شهرســازی با 
تاکید بر اینکه ســرمایه گذاری در حوزه 
خرید ملک آسیب به اقتصاد کشور است، 
اظهار داشــت: با توجه به افزایش تقاضا 
برای خرید مسکن در ملایر امروز صنعت 
منبــت کاری و این هنر ایرانــی در حال 
از بین رفتن اســت و توجه همه به بازار 
مسکن جلب شده  و هر چه زمین به ملایر 
الحاق کنیم بلافاصله به فروش می رود و 
این وضعیت در شیراز و چابهار هم دیده 

شده است.

مدیرعامــل توانیر گفــت: اســتخراج غیرمجاز رمزارزها موجب رشــد 
غیرمتعارف مصرف و ایجاد اختلال و بروز مشکل در شبکه های برق شده 

است.
از توانیر، مصطفی رجبی مشــهدی در گفت وگویی با بیان اینکه عده ای 
فرصت طلب و سودجو بدون مجوز از برق یارانه ای و شبکه های عمومی و 
سایر بخش ها برای استخراج رمزارز استفاده می کنند، گفت: سودجویی 

متخلفان در این حوزه موجب رشد غیرمتعارف مصرف و ایجاد اختلال و 
بروز مشکل در شبکه های برق شده است.

وی خاطرنشان کرد: تلاش می شود ماینرهای غیرمجاز را کشف کرده و 
در این زمینه پاداش خوبی هم برای کسانی که استفاده کنندگان غیرمجاز 
از شبکه برای اســتخراج رمزارز را معرفی کنند در نظر گرفته شده است، 
به طوری که به ازای گزارش هر دستگاه ماینر غیرمجاز یک میلیون تومان 

پاداش اهدا می شود. مدیرعامل شرکت توانیر همچنین با اشاره به اینکه 
برای استفاده کنندگان غیرمجاز از شــبکه برای استخراج رمزارز جرایم 
سنگینی در نظر گرفته شده است، گفت: تاکنون بیش از ۲۳۰ هزار دستگاه 
ماینر غیرمجاز با توان برق مصرفی ۸۰۰ تا ۹۰۰ مگاوات کشــف شده که 
مصرف برق آنها معادل مصرف برق استان مرکزی است و تأمین این میزان 

برق به احداث یک هزار و ۳۰۰ مگاوات نیروگاه نیاز دارد.

معاون صنایع عمومی وزیر صمت با تاکید بــر مقطعی بودن ممنوعیت 
واردات لــوازم خانگــی گفــت: تولیدکننــدگان هــم ایــن آمادگی 
 را دارنــد که در برخــی از گروه هــای کالایی محدودیت هــای وارداتی

 به حداقل برسد.
محمدمهدی برادران، معاون صنایع عمومــی وزیر صمت در گفت وگو با 
ایلنا درباره احتمال آزادسازی واردات لوازم خانگی گفت: ممنوعیت باید 
مقطعی باشد و ما هیچ وقت از ممنوعیت مطلق دفاع نمی کنیم ضمن اینکه 
ایران عضو پیمان های بین المللی شده و از الزامات پایبندی به پیمان های 
جهانی، داد و ستد در گروه های کالایی گوناگون است. بنابراین باید تلاش 
کنیم در این فرآیند با حفظ حقوق تولیدکنندگان رضایت مصرف کنندگان 

هم حاصل شود.
وی افزود: ما قدردان جامعه تولیدکنندگان لوازم خانگی کشور هستیم، 

آنها در شرایطی که کشور دچار کمبود شده بود توانستند بیشتر نیازهای 
داخلی را تامین می کنند اما تولیدکنندگان هم این آمادگی را دارند که در 
برخی از گروه های کالایی محدودیت های وارداتی به حداقل برسد. برادران 
خاطرنشان کرد: این رویه معطوف به شخص من نیست و در کارگروه های 
مرتبط مطرح است و نظرات دستگاه های مختلف در این کارگروه مطرح 

و تصمیم گیری می شود.
وی در ادامه گفت وگو افزایش ۱۱ درصدی صادرات لوازم خانگی کشــور 
در چهار ماهه امســال نسبت به مدت مشابه سال گذشــته را یادآور شد 
و توضیح داد: بیشــتر لوازم خانگــی صادراتی از مبدا ایــران به مقصد 
عراق مــی رود و تولیدکنندگان ایرانی در ارمنســتان و ازبکســتان هم 
ســرمایه گذاری هایی قابل توجهی در تولید کرده اند و حتی در برخی از 
کشــورها خدمات پس از فروش ارائه می کنند همچنیــن لوازم خانگی 

تولید ایران در برخی از کشــورها با برندهای ایرانی و غیر از آن صادرات 
دوباره می شــوند. معاون وزیر صمت درباره امکان تولید موبایل در کشور 
گفت: تولید موبایل در ســال های اخیر در اولویت های ما نبوده و پیش تر 
مجوزهایی با پیگیری وزارت ارتباطات برای تولید صادر شده بود. با این 
حال تولید را به طور مطلق نفی نمی کنیم و اکنون در کشورهای همسایه 
 ما هم تولید موبایل انجام می شــود البته تولید آنها نه به صورت کامل و 

در تیراژ بالا و بیشتر به صورت سی کی دی یا اس  کی دی است.
وی اظهار کرد: تولید موبایل در ایران بیشتر به شکل موبایل های دکمه ای 
بوده و تولید این اقلام به کاهش ارزبری انجامیده است؛ در سال گذشته 
بیش از ۹۰۷ هزار عدد موبایل که بیشتر شامل انواع دکمه ای می شد در 
داخل کشور مونتاژ شد و ارزبری کشور را در نمونه های مشابه تا یک سوم 

کاهش می داد.

معاون امــور زراعــت وزارت جهاد کشــاورزی با بیان اینکــه مطالبات 
گندمکاران تا پایان شهریور ماه پرداخت می شود،گفت: خرید گندم مازاد 
بر مصرف کشــاورزان از ۱۱ میلیون و ۱۱۲ هزار تن گذشت و پیش بینی 

می شود امسال بالاترین میزان تولید و خرید گندم را داشته باشیم.
به گــزارش تســنیم بــه نقــل از پایــگاه اطلاع رســانی وزارت جهاد 
کشــاورزی، علیرضا مهاجر اظهار داشــت: امســال با عنایت و رحمت 
الهی و زحمات کشــاورزان و همــکاران خرید گنــدم از ۱۱ میلیون و 
۱۱۲ هزار تن گذشــت و با توجه به ایــن که هم برداشــت و هم خرید 
تضمینی گندم تــا پایان شــهریور ادامه خواهد داشــت، پیش بینی ما 

 این اســت که امســال بالاترین میــزان تولیــد و خرید تاریخ کشــور 
را داشته باشیم.

وی با اشاره به این که لازمه ادامه این روند تامین نهاده هاست، اظهار کرد: 
برای کشت پاییزه به حدود ۸۰۰ هزار تن کود اوره، حدود ۶۰۰ هزار تن کود 
فسفاته و حدود ۳۵۰ هزار تن کود پتاسه نیاز است که اگر در اختیار بخش 
کشاورزی قرار گیرد با ۸.۵ میلیون هکتار کشت پاییزه، شرایط خوبی در 

سال ۱۴۰۴ – ۱۴۰۳ برای کشور رقم می خورد.
مهاجر بیان کرد: امسال میزان خرید جو از ۴ میلیون تن گذشت و تولید 
برنج نیز بیش از ۷۰۰ هزار تن بود ؛ همچنین میزان تولید کلزا دو برابر شد 

و در ذرت علوفه ای، شکر، پنبه و محصولات دیگر افزایش تولید داشتیم. 
به گفته وی، در کشت پاییزه امسال تلاش می شود حدود ۱۲ میلیون تن 
گندم، حدود ۳ میلیون تن برنج و ۵.۵ تا ۶ میلیون تن جو تولید شود که 
چنانچه مطالبات کشــاورزان و نهاده ها به موقع به دست آنان برسد، این 

پیش بینی ها محقق می شود.
معاون امور زراعت اعلام کرد: با وجود تنگناهای موجود، تاکنون ۹۴ همت 
از مطالبات گندم کاران پرداخت شــده است و ۱۰۰ همت باقی مانده نیز 
تا پایان شهریور پرداخت می شــود. همچنین تلاش می کنیم مطالبات 

کلزاکاران استان گلستان و بقیه استان ها نیز پرداخت شود.

ســخنگوی صنعت آب کشــور گفت: با توجه به کاهش 
یک میلیارد مترمکعبی آب منابع تجدیدپذیر در هر سال 
می توان گفت طی ۳۰ ســال اخیر و با کاهش ۳۰ میلیارد 
مترمکعبی آب، ســرانه آب تجدیدپذیر کشــور کاهش 
چشمگیری یافته است. به گزارش ایسنا، فیروز قاسم زاده با 
اشاره به افزایش بی سابقه دمای هوا کشور در تابستان امسال 
و تاثیر مستقیم این امر بر حجم منابع آبی کشور گفت: هر 
۱۰ سال، به صورت معمول نیم درجه بر دمای هوای ایران 
افزوده می شود و همین امر با کاهش ۱۰ میلیارد متر مکعبی 

آب در دسترس کشور از منابع تجدیدپذیر همراه می شود.
وی در ایــن زمینه افزود: با توجه بــه کاهش یک میلیارد 
مترمکعبی آب از منابع آب تجدیدپذیر در هر سال، می توان 

مدعی شــد که در ۳۰ ســال اخیر با کاهش ۳۰ میلیارد 
مترمکعبی آب، ســرانه آب تجدیدپذیر کشــور کاهش 
چشمگیری یافته است. ســخنگوی صنعت آب کشور در 
ادامه یادآور شد: این در حالی است طی سه دهه گذشته، 
جمعیت کشور ۲۰ تا ۳۰ میلیون نفر افزایش یافته و این امر 
اهمیت مدیریت کارآمد منابع آبی کشور در همه بخش ها 
اعم از شرب، کشاورزی، صنعت و غیره را دوچندان می کند. 
این گزارش حاکی است: حجم مخازن سدهای کشور طی 
۱۰ سال اخیر در رتبه چهارم سال های خشک قرار گرفته 
است. بنابراین گزارش حجم منابع آب تجدیدپذیر کشور 
طی دهه های اخیر از ۱۳۰میلیارد مترمکعب به حدود ۱۰۰ 

میلیارد مترمکعب رسیده است.

به گفته رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
تقریبا قیمت ســیم کارت های ایرانی و عراقی مشــابه 
یک دیگر و رقابتی است، بنابراین قیمت ها مزیت زیادی 
ایجاد نمی کند، همچنین بــا اپراتورهای ایرانی صحبت 
کرده ایم که بین ســیم کارت های ایرانــی که رومینگ 
می شــوند و ســیم کارت های عراقی در بحث کیفیت و 

سرویس دهی تفاوتی قائل نشوند.
امیر محمدزاده لاجوردی- معاون وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات - در یک گفت وگوی تلویزیونی در پاسخ به این 
سوال که زائران اربعین پس از ورود به عراق باید از  کدام 
سیم کارت عراقی یا ایرانی استفاده کنند، اظهار کرد: در 
این زمینه چند فاکتور مهم است که یکی از آن ها قیمت 

است. تقریبا قیمت ها مشــابه یک دیگر و رقابتی است و 
خیلی نمی توان گفت قیمت ها مزیت زیادی ایجاد می کند.
وی افزود: بــا اپراتورهای ایرانی هــم صحبت کرده ایم 
که بین ســیم کارت های ایرانی که رومینگ می شوند و 
سیم کارت های عراقی در بحث کیفیت و سرویس دهی 
تفاوتی قائل نشوند. سال گذشته می توان گفت تقریبا این 
کار را انجام دادند و امیدواریم این اتفاق امسال نیز رخ دهد. 
اما چند موضوع دیگری وجود دارد؛ کاربران و زوار ایرانی 
که وارد عراق می شوند، می خواهند صحبت و ارتباط صوتی 
و تصویری با خانواده خود در ایران برقرار کنند و احتمالا 
از شــبکه های اجتماعی اســتفاده کنند که شبکه های 

اجتماعی ما بعد از مرز هم جوابگو است.

صنــدوق  مدیرعامــل 
کارآفرینی امیــد گفت: از 
۳۰همتی که قرار اســت 
امیــد در حوزه اشــتغال 
تســهیلات پرداخت کند 
قرار اســت ۶۰درصد به فارغ التحصیل دانشگاهی 

اختصاص داده شود.
به گزارش تســنیم، دولت ســیزدهم مانند سایر 
دولت ها برای کاهــش نرخ بیــکاری اقداماتی را 
انجام داد. امــا یکی از نکاتی که باعث شــد دولت 
ســیزدهم در کاهش نرخ بیکاری موفق تر از سایر 

دولت ها باشــد، توجه به احیای واحدهای راکد و 
نیمه راکد. بحث ارائه تسهیلات به بخش کشاورزی 
و صنعت، لزوم توجه به بازارچه هــای مرزی، ارائه 
تســهیلات بانکی به مشــاغل خرد، اجرای کامل 
مصوبات اســتانی رئیس جمهور،  افزایش ســهم 
گردشگری، توجه به اشتغال فارغ التحصیلان و اتمام 
 طرح های نیمه تمام و رفع موانع برای صدور مجوزها 

و... بوده است.
در همین راستا هدف گذاری ســهم ۲۵ درصدی 
فارغ التحصیلان از اشــتغال ایجادی در دســتور 
کار ۱۴۰۳ قــرار گرفته اســت. هــادی آقابابایی، 
مدیرعامل صندوق کارآفرینــی امید درباره برنامه 
های تســهیلاتی ســال ۱۴۰۳ می گوید: در سال 

۱۴۰۳ با توجه به اینکه در حــوزه کارگری تقریبا 
اشتغال و سطح بیکاری به یه سطح نرمالی رسیده و 
مشکل عمده، بیکاری فارغ التحصیلان است، تمرکز 
حمایتی صندوق کارآفرینی امید به حمایت از فارغ 

التحصیلان قرار گرفته است.
وی گفت: امســال بیش از ۶۰ درصد تســهیلات 
پرداختی در حــوزه کارآفرینان فــارغ التحصیل 

دانشگاهی اســت و این کار از محل تفاهم هایی که 
با دســتگاه های اجرایی به دستگاه تخصصی انجام 
می شــود و همچنین منابع صندوق در اختیار این 

عزیزان قرار خواهیم داد.
آقابابایی گفت: ســعی می کنیم که از طرح های نو، 
ایده های جدید و طرح های کسب و کاری که فارغ 
التحصیلان مدیریت و برنامه ریزی کردند حمایت 
کنیم. امیدواریم در پایان ســال سهم بیکاری فارغ 
التحصیلان در کشور کاهش پیدا کند. وی با بیان 
اینکه برنامه داریم امسال در حوزه اشتغال ۳۰ همت 
تسهیلات پرداخت کنیم گفت: از این میزان بیش 
از ۶۰ درصد به فارغ التحصیل دانشگاهی اختصاص 

داده خواهد شد.

شایلی قرایی
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30 همت تسهیلات اشتغال پرداخت می شود 

کاهش سهم بیکاری فارغ التحصیلان 

استخراج غیرمجاز رمزارزهاخارجی ها قیمت ملک ایران را بالا بردند

از ممنوعیت مطلق واردات لوازم خانگی دفاع نمی کنیم

مطالبات گندمکاران تا پایان شهریور پرداخت می شود

زائران اربعین از کدام سیم کارت در عراق استفاده کنند؟افت ۳۰ میلیارد مترمکعب آب تجدیدپذیر 

توزیع روزانه میوه و صیفی به ۲۳ هزار تن رسید

توزیع روزانه گوشت وارداتی به ۸۰۰ تن رسید

ظرفیت دانش بنیان ها برای اشتغالزایی
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

بهره وری یکی از دلایل تناسب رشته های دانشــگاهی با نیاز بازار کار است که البته در کشور چندان 
توجهی به بهره وری نیروی کار نشان داده نمی شود. متاسفانه بانکهای اطلاعاتی قوی و جامعی که بتواند 

رشته های مورد نیاز بازار کار و رشته های مورد نیاز را شناسایی و معرفی کند هم وجود ندارد.
در حال حاضر آمار فارغ التحصیلانی که در مشاغل غیرمرتبط با رشته تحصیلی کار می کنند بالا است. 
این در حالی است که مبدا شرکتهای دانش بنیان، دانشگاه هاست و اگر ظرفیت دانشگاه ها را در حوزه 
دانش بنیان فعال کنیم، بخش اعظمی از فارغ التحصیلان می توانند به کارآفرینان شــرکتهای دانش 

بنیان تبدیل شوند.
خیلی از کسانی که در دانشگاه تحصیل می کنند شــاید به عنوان افراد ماهر امکان ورود به بازار کار را 
نداشته باشند، به این معنی که اشراف لازم برای مشاغلی که در بازار کار هست را ندارند، بیشتر دروس 
نظری را در دانشگاه گذرانده اند، فاقد مهارت هستند و این موضوع همواره مورد نقد بوده است. اما مسأله 
جدی تری که وجود دارد این است که ظرفیت ها در بازار کار کشور محدود و مسئله ناشی از ساختار 

اقتصادی کشور است.
هرچه ظرفیت دانشگاه ها دیرتر فعال شود،  هدفگذاری صورت گرفته برای توسعه شرکت های دانش 
بنیان در کشور کندتر انجام می شود و در بخش مشاغل دانش بنیان هم خروجی خوبی نخواهیم داشت. 
برخی دانشگاه ها ممکن است در اولویت بندی خود بحث دانش بنیان را ضروری احساس نکنند، در حالی 
که توسعه مشاغل دانش بنیان از اهمیت بالایی خصوصا در شرایط حاضر برخوردار است و اتفاقا مراکز 

تحقیقاتی و پژوهشی دانشگاه ها باید زودتر از خود دانشگاه ها به این بحث ورود کنند.
بخش تعاون هم یکی از بهترین قالب برای به کارگیری فارغ التحصیلان دانشگاه و متقاضیان جویای کار 
است. فارغ التحصیلان زیادی داریم که به دلایل متعدد آنها را به کار نگرفته ایم؛ از طرفی با سرمایه های 
خرد مردم رو به رو هستیم که در شرایط کنونی می تواند راهگشا و کمک حال دولت باشد. تعاون بهترین 
قالب برای به کارگیری این دو مقوله یعنی ظرفیتهای انسانی و سرمایه های مردمی است و وزارت کار 
باید گروههای فارغ التحصیل در رشته های مختلف را در قالب شبکه تعاونی ها ساماندهی و سرمایه های 

مردمی را برای تاسیس بنگاههای جدید در کشور جمع آوری کند.
البته تاکنون تلاشــی برای انجام یک کار میدانی گسترده جهت شناســایی نیازهای مردم و تعریف 
مشاغل جدید متناسب با این نیازها انجام نگرفته است. در صورتی که باید شناسایی میدانی متناسب 
 با نیازهای مردم، شرایط زیست بومی کشور، شرایط جغرافیایی و پتانســیل های موجود  در تعریف 

شغل انجام گیرد.
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فناوری و 
اطلاعات

مهم ترین برنامه های وزیر پیشنهادی ارتباطات
توسعه شبکه ملی اطلاعات و دولت هوشمند

توسعه ارتباطات و شبکه ملی اطلاعات، دولت هوشمند و کاربردی سازی فناوری های نوین 
در صنایع مختلف، توسعه اقتصاد دیجیتال، حمایت از خدمات محتوایی در فضای مجازی 
از جمله برنامه های وزیر پیشنهادی ارتباطات و فناوری اطلاعات در دولت چهاردهم است. 
به گزارش ایرنا، ستار هاشمی وزیر پیشنهادی ارتباطات و فناوری اطلاعات با ارائه برنامه 
خود، به بیان سیاست ها و اقدامات کلان پیشنهادی اش برای سکان داری وزارت ارتباطات 

و فناوری اطلاعات پرداخت.

توسعه ارتباطات و شبکه ملی اطلاعات
به اعتقاد وی با پیشــرفت فناوری و افزایش نیاز به ارتباطات ســریع و مطمئن، توسعه 
زیرساخت های ارتباطی به یکی از اولویت های اصلی در کشور تبدیل شده است. توسعه 
شبکه ملی اطلاعات مبتنی بر فیبرنوری و شبکه های نسل جدید ارتباطی مانند 5G، مقابله 
با تحریم های ارتباطی و ارتقای شاخص های ارتباطی، از جمله گام های ضروری برای تحقق 
این هدف هستند. در واقع هدف از این برنامه ها، بهبود دسترسی آحاد جامعه به خدمات 
الکترونیکی و فضای مجازی، ایجاد عدالت ارتباطی و حضور فعال در تعاملات بین المللی 

است.

توسعه دولت هوشمند و کاربردی سازی فناوری های نوین
در بخشی از این برنامه اعلام شده با پیشرفت فناوری های نوین و افزایش نیاز به خدمات 
دولتی کارآمد، ارزان و به موقع، توسعه دولت هوشمند و کاربردی سازی فناوری های نوینی 
همچون هوش مصنوعی، در صنایع مختلف اهمیت ویژه ای دارد. این اقدامات می تواند به 
بهبود کارایی، کاهش هزینه ها، افزایش شفافیت و ارائه خدمات بهتر به شهروندان کمک کند.

توسعه اقتصاد دیجیتال
همچنین اعلام شده در عصر دیجیتال، توسعه اقتصاد مبتنی بر فناوری اطلاعات و ارتباطات 
)ICT(، به عنوان یکی از اصلی ترین محرک های رشد اقتصادی و اجتماعی شناخته می شود. 
با در نظر گرفتن سند راهبردی فضای مجازی و سند نظام اقتصاد دیجیتال، که گام بزرگی 
به سوی تقویت اقتصاد دیجیتال است، راهبردهای ارائه شده با هدف تأمین زیرساخت های 
مورد نیاز، افزایش سهم تولید و صادرات کالاها و خدمات دیجیتال و حمایت از نوآوری و 

کارآفرینی در حوزه ICT تدوین شده اند.

حمایت از توسعه محتوا و خدمات محتوایی در فضای مجازی
بر اســاس برنامه اعلامی وی، تولید و توسعه محتوای بومی و خدمات محتوایی در فضای 
مجازی، نقش حیاتی در ارتقای فرهنگ، اقتصاد و هویت ملی دارد. دولت با حمایت از توسعه 
زیرساخت های فناورانه بومی و ارتقای سواد فضای مجازی می تواند به دنبال ایجاد یک فضای 
مجازی مفید و ایمن برای تمامی اقشار جامعه باشد. راهبردهای ارائه شده، با هدف تأمین 
زیرساخت های لازم، تدوین سیاست های حفاظت از داده های شخصی و توسعه اقتصاد 

مبتنی بر تولید محتوا تدوین شده اند.

توسعه صنعت فضایی
در بخش فضایی، اعلام شــده که صنعت فضایی به عنوان یکی از مهم ترین شــاخه های 
فناوری پیشرفته، نقشــی کلیدی در توســعه علمی، اقتصادی و امنیتی کشورها دارد. 
هدف از تدوین و اجرای برنامه ها و سیاســت های کلان در بخش فضایی، ارتقای جایگاه 
کشور در این حوزه استراتژیک است. در راهبردهای ارائه شده افزایش تعداد سامانه های 
 فضایی، ارتقای فناوری هــای ماهــواره ای و بهره برداری اقتصــادی از خدمات فضایی 

دنبال خواهد شد.

توسعه پست هوشمند
همچنین عنوان شده که در دنیای امروز که فناوری و دیجیتال سازی به سرعت در حال 
پیشرفت هستند، نقش خدمات پستی به عنوان یکی از زیرساخت های حیاتی برای توسعه 
کسب و کارهای اینترنتی بیش از پیش اهمیت یافته است. از این رو تبدیل شرکت ملی پست 
ایران به یک نهاد پیشران در زمینه توسعه کســب و کارهای اینترنتی و اتصال و یکپارچه 
سازی شرکت پست به عنوان اپراتور تحویل فیزیکی کالا به زنجیره ارزش اقتصاد دیجیتال از 
طریق دیجیتالی کردن بسیاری از فرآیندها، افزایش کارایی و کیفیت خدمات پستی، یکی 

از اهداف اصلی خواهد بود.

جهش هفت پله ای تولیدات علمی و فناوری کوانتوم ایران در جهان
رئیس مؤسسه استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام گفت: بر اساس داده های پایگاه 
وب آو ساینس )Web of Science(، جمهوری اسلامی ایران از رتبه ۲۳ تولیدات علمی 
و فناوری کوانتوم جهان در سال ۲۰۱۴ به ۱۶ در سال ۲۰۲۳ رسیده و در همه حوزه های 
فناوری کوانتوم، رتبه اول را در بین کشورهای پیشرو اسلامی به خود اختصاص داده است.

به گزارش ایرنا از مؤسسه استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام )ISC(، سید احمد 
فاضل زاده اظهار داشت: فناوری کوانتومی یک موضوع داغ در سراسر جهان است، اولین 
انقلاب کوانتومی در قرن بیستم به ساخت قطعاتی همچون ترانزیستور منجر شد و تحول 
بزرگی را در فناوری ماشین های محاسباتی پیشرفته  نظیر ساخت رایانه و سپس ورود به 

دنیای اینترنت به وجود آورد.
وی اظهار داشت: با توجه به نوپا بودن علم کوانتوم و فناوری کوانتومی، این علم هنوز در حال 
رشد است و دامنه کاربردهای صنایع کوانتومی به سرعت در حال گسترش است و فعلاً تنها 
بخشی کوچک از این علم پیمایش شده است. این امر به معنای دو نتیجه بسیار مهم است؛ 
نخست اینکه پیشرفت در فناوری کوانتومی، نیازمند تدوین استراتژی کلان نگر است و دوم 
اینکه در آینده کشورهایی که از دسترسی به محصولات کوانتومی محروم باشند، از منظر 

امنیتی به شدت آسیب پذیر خواهند بود.
فاضل زاده با بیان اینکه در عرصه جهانی، رقابت فشــرده و ســنگینی در عرصه فناوری 
کوانتومی در جریان است، گفت: اکنون رقابت فشرده ای بین چین و آمریکا در فناوری های 
محتلف وجود دارد؛ چین پس از پیشی گرفتن از ایالات متحده آمریکا در فناوری های نسل 
چهارم و پنجم صنعت، با برنامه ریزی جامع و سرمایه گذاری عظیم، در فناوری کوانتومی 
نیز ممکن است ســلطه فناورانه ایالات متحده آمریکا را به چالش بکشد. چین بیش از 
۱5 میلیارد دلار اعتبار جهت برتری کوانتومی در نظر گرفته است، اتحادیه اروپا بیش از 
۷ میلیارد و آمریکا نزدیک به ۲ میلیارد دلار در این حوزه سرمایه گذاری کرده اند. بودجه 
کوانتومی چین، از مجموع بودجه کوانتومی دولت ایالات متحده آمریکا و کشــورهای 

هم پیمان آن بیشتر است.
رئیس موسسه استنادی و پایش علم و فناوری جهان گفت: بر اساس سند چشم انداز ۲۰ 
ساله ایران و دیگر اسناد بالادستی مرتبط از جمله نقشه جامع علمی کشور، انتظار بوده 
است که ایران در بخش فناوری کوانتوم، با بهره گیری و برخورداری از مدیریت دانش محور، 
ظرفیت های نرم افزاری، سخت افزاری و نیز مشارکت مؤثر نقش آفرینان دولتی و غیردولتی 
در زمینه بسط و توسعه دانش و فناوری های نوین در فناوری کوانتوم در جایگاه برتر منطقه 

قرار گیرد.
وی افزود: تحقق اهداف کلان اسناد بالادستی جمهوری اسلامی ایران، به خصوص سند 
چشم انداز ۱۴۰۴ در بخش فیزیک کوانتوم، مستلزم بهره گیری هر چه گسترده و کارآمد از 
فناوری های کوانتومی است. به منظور دستیابی به این فناوری های راهبردی، لازم است یک 
نقشه راه تهیه و به صورت مستند و مستدل اولویت گذاری شود. سند فناوری های راهبردی 
کوانتوم که نتیجه تلاش های جمعی و فرا دستگاهی است، نقشه راه کلان و اولویت  های 
دستیابی به فناوری های راهبردی مورد نیاز را برای مدیریت بهتر کشور در حوزه فیزیک 

کوانتوم ارائه می کند.

اخبار

دبیر ستاد نانو و میکرو گفت: 
از دولت چهاردهم این انتظار 
می رود کــه تعاملات علمی و 
فناوری با دنیا تســهیل شود 
تا داد و ســتد روان تری با دنیا 

داشته باشیم.
عماد احمدوند در گفت وگو با مهر، با اشاره به اینکه کشور 
طی ۲ دهه گذشته در حوزه توسعه علمی و فناوری رشد 
خیلی خوبی داشته است، اظهار کرد: دولت های مختلف، 
علی رغم تفاوت هــا در جهت گیری هــا و در مدیریت 
مباحث داخلی داشتند، اما تقریباً همه در زمینه توسعه 
علم و فناوری هم راستا و هم جهت بوده اند و این باعث 
شده ما سیر نسبتاً خوبی را در زمینه توسعه فناوری در 
کشور داشته باشــیم به طوری که توسعه فنی و توسعه 
محصولات جدیــد دانش بنیان در دو دهه گذشــته به 
ادبیات قالب هم مدیــران و هم تقریبــاً صنایع تبدیل 

شده است.
دبیر ستاد نانو و میکرو معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری ضمن بیــان اینکه در 

سال های گذشته رشد خوبی را در ایجاد کسب و کارهای 
نو، ایجاد شرکت های دانش بنیان و ارتباطات آنها با بدنه 
صنعتی کشور شــاهد بودیم، گفت: تعداد شرکت های 
دانش بنیان نانو آن هایی که تاییدیه محصول از ستاد نانو 

دارند، نزدیک ۳۹۰ شرکت رسیده است.
احمدوند بیان کرد: در مســیر توســعه فناوری و دانش 
در کشور، ما به جایی رسیده ایم که قانون جهش تولید 
دانش بنیان مصوب شــد و این بلوغ بدنه علمی و فنی 
کشور را نشان می دهد و الان از شــرکت ها و نهادهای 
مرتبط با توسعه علم و فناوری انتظار می رود که به حل 
مسائل کلان کشور کمک کنند. ظرفیت علمی و فنی در 
حوزه هایی مثل ناترازی آب، انرژی و ارتقا سطح سلامت 
با تمرکز بر حوزه پیشگیری نسبت به درمان، وجود دارد 
و در این زمینه ها انتظار این اســت که شرکت ها ارتباط 
قوی تر و جدی تر با صنایع و با بدنه مردم داشته باشند و 

به حل مساله بپردازند.
وی ضمن بیان این مطلب که از دولت چهاردهم انتظار 
این اســت که زمینه ارتباط صنایع با دانش بنیان ها را 
تقویت کند، گفت: اکوسیســتم دانش بنیان در کشور 
تا حدودی شکل گرفته است و انتظار از دولت این است 
که بازارهای وابسته به دولت را در اختیار دانش بنیان ها 
 قرار دهند و تعامل صنایع را که بخــش عمده ای از آنها 

دولتی اند و یا وابسته به دولت هســتند با شرکت های 
دانش بنیان ها تسهیل کند.

دبیر ستاد نانو و میکرو معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری بر تسهیل تعامل ایران 
با جهان در حوزه علم و فنــاوری تاکید کرد و افزود: اگر 
تعاملات ما با ســایر کشــورها جدی تر، توسعه یافته و 
تسهیل شود از یک سو باعث می شود که ظرفیت داخل 

را به بازارهای صادراتی وصل کنیم و هم از ظرفیت سایر 
نهادهای علمی در کشورهای دیگر بهتر و بیشتر استفاده 
خواهیم کرد. از دولت چهاردهــم این انتظار می رود که 
تعاملات علمی و فناوری با دنیا تسهیل شود تا داد و ستد 
روان تری با دنیا داشته باشیم و در این زمینه اگر دولت 
بتواند کمک کند، شــرکت های دانش بنیان می توانند 

نقش جدی تری در اقتصاد کشور داشته باشند.

دولت چهاردهم تعاملات فناورانه با جهان را تسهیل کند

تقویت ارتباط صنایع دولتی با دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

شرکت مخابرات ایران با هدف مشــارکت در خدمت 
به زائران اربعین حســینی، امکان استفاده روزانه یک 
گیگابایت ترافیک رایگان بر بســتر Public-Wifi را 
فراهم کرد. به گزارش مهر به نقل از شــرکت مخابرات 
ایران، با هماهنگی های انجام شده توسط حوزه تجاری 
و خدمات مشتریان شرکت، زائران اربعین می توانند با 
ورود بــه درگاه hotspot.tci.ir، از تاریخ ۱۶مرداد تا 
۱5 شهریورماه جاری، با ثبت نام موقت در این درگاه، 
از یک گیگابایت ترافیک رایــگان روزانه در مکان های 
عمومی برای ثبت لحظات و خاطرات این سفر معنوی 

بهره مند شوند.
البته چندی پیش رحیم فــلاح زاده -مدیر مخابرات 
منطقه خوزستان- با تأکید بر ارائه حداکثری پوشش 
ارتباطی مخابراتی در مراسم پیاده روی اربعین حسینی 
اظهار کرد: با توجه به وجــود دو مرکز مخابراتی در دو 
مرز شلمچه و چذابه اقدامات مهمی در خصوص توسعه 
و پایداری شــبکه از قبیل تأمین مسیرهای فیبرنوری 
دارای مسیر پروتکشن انجام شــده است که بر اساس 
تجارب سال های گذشته و با اســتفاده از ظرفیت این 

شبکه فیبرنوری توانســتیم زیر ساخت ها و پهنای باند 
بالا تا ۱۰ گیگا بایت مورد نیاز در اختیار سازمانها از جمله 
پایانه ها، گذرنامه، ثبت احوال، نهادهای امنیتی، صدا و 
سیما و سایر اپراتورها برای خدمات رسانی قرار بدهیم.

مدیر مخابرات منطقه خوزســتان با اشــاره به تقویت 
سایت ها برای افزایش پوشش جهت پایداری ارتباطی 
شبکه همراه اول که در مبادی ورودی از سمت بوشهر، 
چهارمحال و بختیاری و اندیمشک و..که در مسیر قرار 
دارند، افزود: در همین راستا ۴ سایت همراه اول در پایانه 
مرزی شلمچه و چذابه نصب و راه اندازی و وارد مدار شد 
و همچنین به همین منظور ۶ سایت پرتابل متحرک در 
دو مسیر منتهی به چذابه و شلمچه به منظور افزایش 
پوشش ترافیکی و افزایش ظرفیت زوار اربعین نصب و 

راه اندازی شد.
فلاح زاده از اقدام مخابرات جهت راه اندازی wifi رایگان 
در پایانه های مرزی خوزســتان خبر داد و اعلام کرد: 
علاوه بر تقویت دیتای مخابرات، همچون سال گذشته 
وای فای رایگان شــرکت مخابرات با برند tci.wifi در 
پایانه مرزی شلمچه و چذابه راه اندازی شده که که در 

پایانه های شــلمچه و چذابه و اطراف محوطه آن فعال 
است که تمام زائرین حرم حسینی که در آنجا هستند 
می توانند به مدت ۲۴ ســاعت به صورت رایگان از آن 

استفاده کنند.
مدیر مخابرات منطقه خوزســتان در ادامه به منظور 
استفاده ظرفیت زیر ساخت ارتباطات مخابراتی گفت: 
در همین راستا با تلاش شــبانه روزی همکارانم شبکه 
فیبرنوری یادمان شهدای شــلمچه به پایان رسید و به 
زودی دیگر پروژه شبکه فیبر نوری مسیر مواکب چذابه 
نیز جهت استفاده از زیر ساخت شبکه مورد بهره برداری 

خواهد رسید.
فلاح زاده با تأکید بر ارائه خدمات باکیفیت و مطلوب به 
زوار اباعبدالله الحســین )ع( نسبت به سنوات گذشته، 
ارائه این خدمــات را از افتخــارات مجموعه مخابرات 
خوزستان دانســت و افزود: در حوزه پشــتیبانی نیز 
تیم های متعددی به صورت شــیفت و شــبانه روزی، 
وضعیت پایداری شــبکه را رصــد و کنترل می کنند و 
همچنین تیم های فنی و خادمین مواکب مســتقر در 
پایانه های مرزی در خصوص ارائــه خدمات از جمله؛ 

فعال کردن رومینــگ بین الملل، وای فــای رایگان، 
معرفی بسته های به صرفه ویژه اربعین، استفاده از بستر 
و اپلیکیشن ایرانی برای تبادل اطلاعات دیتایی و توزیع 
بروشور و…در پایانه های مرزی شلمچه و چذابه مستقر 

و به زوار خدمت رسانی خواهند کرد.
فــلاح زاده اظهار کــرد: مخابرات در راســتای اجرای 
مسئولیت های اجتماعی خود نسبت به برپایی مواکب 
شــهدای مخابرات و ارتباطی همــراه اول در مرزهای 
خوزستان با حضور همکاران جهت طبخ و توزیع نذورات 
و … و راهنمایی زوار اربعین حســینی اقدام و خدمت 

رسانی می کند.
وی در پایان با توصیه بر اســتفاده از بستر و اپلیکیشن 
ایرانی جهت تبادل اطلاعات، تأکید کرد که زوار اربعین 
حســینی حتمأ قبل از خروج از مرز ایران نســبت به 
فعالســازی بســته رومینگ بین الملل اقدام کنند تا 
مشمول پرداخت هزینه زیادی نشوند و به همین منظور 
همکاران ما جهت اطلاع رســانی و راهنمایی به زائران 
اربعین حسینی به صورت شــبانه روزی در پایانه های 

مرزی مستقر هستند.

معاونت های پژوهش، فنــاوری و نــوآوری در دولت 
ســیزدهم با اقدامات تحولی مختلفــی ماموریت های 
خود را پی گرفتند؛ تصویب برنامه 5 ساله پژوهش های 
کشــور، تلاش برای کســب مرجعیت علمی و فروش 
۹5 هزارمیلیــارد تومانی واحدهای فناور مســتقر در 

پارک های علم و فناوری بخشی از این اقدامات بود.
به گزارش وزارت علــوم، معاونت پژوهشــی در دوره 
سه ســاله اولویت های پژوهش و فناوری کشور در بازه 
زمانی ۱۴۰۷-۱۴۰۳ را تدوین و تصویب کرد. محورهای 
این برنامه شامل دو جدول است، جدول اول محورهایی 
که ناظر بر حل چالش های جاری کشور و درصدد حل 
آن ها تدوین شده است و جدول دوم محورهای که ناظر 
بر کلان روندهاست و در راستای پاسخگویی به نیازهای 

آینده و آینده نگری است.
همچنین ۲ طرح اجرایی بلندمدت سرمایه گذاری کلان 
ملی و هوشمندســازی آزمون های سازمان سنجش و 
آموزش کشور از اقدامات تحولی این معاونت به شمار 
می رود. ارتقای کارآمدی سیاستگذاری جوانی جمعیت 
کشور و ارتقای فعالیت های شورای عالی عتف نیز یکی 
دیگر از اقدامات تحولی معاونــت پژوهش وزارت علوم 

در دولت سیزدهم بوده اســت که راه اندازی دوره های 
پســادکتری )بنیادی، کاربردی، فناوری و صنعتی( و 
اخذ مجوز سالانه امریه سربازی با موافقت مقام معظم 
رهبری، تأسیس و راه اندازی صندوق شورای عالی عتف 
و ساماندهی پژوهشگران مســتقل از اهم مصوبات این 

شورا محسوب می شود.
تعیین سکوی نظام ایده ها و نیازها )نان( به عنوان پنجره 
واحد نظام ملی علوم، تحقیقات و فناوری ملی یکی دیگر 

از اقدامات تحولی شورای عالی عتف بوده است.
مرجعیت علمی نیــز که به عنوان یکــی از اولویت های 
پنج گانه وزارت علوم در دولت ســیزدهم مطرح شــده 
بود، در معاونت پژوهشی پیگیری شــد به طوری که از 
بدو پیروزی انقلاب اســلامی ایران تا آغاز فعالیت دولت 
سیزدهم، تعداد ۱۰۱ نشــریه وزارت علوم تحقیقات و 
فناوری در پایگاه استنادی اســکوپوس نمایه شده بود 
در حالی که از ابتدای دولت ســیزدهم حدود سه سال 
تعداد ۷۲ نشریه به تعداد فوق اضافه شد و در حال حاضر 
مجموعاً ۱۷۳ نشریه وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در 
پایگاه استنادی اسکوپوس نمایه شده است. از مجلات 
تحت حمایت نمایه بین المللی نیز حمایت مالی می شود.

به گفته معاون پژوهشــی وزارت علوم، تعداد نشریات 
نمایه شده در پایگاه نشریات با دسترسی آزاد )دواج( به 
۸۹۰ نشریه رسیده است که تا قبل از دولت شهید رئیسی 
تعداد ۱۰۰ نشــریه در پایگاه دواج نمایه شده بود از این 
بین ۴۴۰ نشریه فارسی زبان موفق به اخذ نمایه شده اند و 

رتبه ایران از ۹ به ۶ در دنیا ارتقاء یافته است.
پیمان صالحی می گوید: زبان فارســی نیز بین ۸۹ زبان 
علمی دنیا از رتبه ۱۱ به ۹ ارتقاء یافته است. از دیگر اقدامات 
معاونت پژوهشی وزارت علوم این بود که به اعضای هیئت 
علمی جدیدالاستخدام در پنج ســال گذشته استادان 
ممتاز، دانشمندان یک درصد و دو درصد بین المللی در 

سال ۱۴۰۲ پژوهانه ویژه پرداخت شد.
همچنین تصویب قانون جهش علمی بر مبنای عملکرد 
که معادل ۱۰ یا پانزده درصد حکم استخدامی است به 
عنوان کارانه به اعضای هیئت علمی پرداخت می شود. 
ارتقای دیپلماسی علمی، طرح پژوهانه حامع، تقویت 
ارتباط جامعه با صنعت از طریق واگذاری ۳۷ مأموریت 
ملی به دانشــگاه ها و طرح های دیگر از جمله اقدامات 

تحولی معاونت پژوهشی وزارت علوم بوده است.
معاون فنــاوری و نــوآوری وزارت علوم نیــز در مورد 

فعالیت های این معاونت گفت: پارک های علم و فناوری 
با هدف حمایت جهت توســعه اقتصــاد دانش بنیان 
و تبدیل فنــاوری به محصول در حــال حاضر میزبان 
بیش از ۱۳۳۶۰ هســته و واحد فناور هستند و سعی 
می کنند با استفاده از ظرفیت های خود و ارائه خدمات 
آموزشی، توانمندسازی و مشاوره ای و حمایت های مالی 
و تسهیلاتی موجب رشد و بالندگی این شرکت ها شوند 

و محصولات فناورانه مورد نیاز کشور تولید شود.
ســجاد محمدعلی نژاد افزود: کمک به تجاری سازی و 
تسهیل ورود به بازارهای محصولات فناورانه و توسعه 
بازار شرکت ها و ایجاد نمایشــگاه های دائمی و سکوی 
فروش محصولات فناورانه نیز از اقدامات برای توسعه 

اقتصاد دانش بنیان در سال های اخیر بوده است.
وی بیان کرد: محاســبه نهایی فروش این شــرکت ها 
نشان می دهد در ســال ۱۴۰۲ فروش واحدهای فناور 
و شرکت های دانش بنیان مستقر در پارک های علم و 
فناوری ذیل وزارت علــوم، تحقیقات و فناوری بیش از 
۹5 همت و صادرات آن ها بیش از ۴۸۰ میلیون دلار بوده 
است. رشد چشمگیر درآمد شرکت های دانش بنیان و 
واحدهای فناور نشان دهنده بلوغ بیش از پیش آنهاست.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، با 
اشاره به اهمیت دانش آموزان به عنوان موتور پیشران نیروی 
انســانی کشــور گفت: یک بخش از معاونت علمی به حوزه 

دانش آموزی اختصاص می یابد.
به گزارش ایرنا، معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
میزبان محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور برای تکریم 
دهقانی فیروزآبادی معاون پیشین و معارفه حسین افشین 
معاون جدید این مجموعه بود. معاون علمی در این آیین که 
با حضور سورنا ستاری معاون علمی دولت یازدهم و دوازدهم 
و شماری از شــخصیت های علمی مانند سعید سهراب پور 

رئیس پیشین دانشگاه صنعتی شــریف همراه بود، از سابقه 
آشنایی و همکاری خود با روح الله دهقانی فیروزآبادی گفت 
و افزود: شاید سخت ترین اتفاق برای من جایگزین شدن به 
جای دکتر فیروزآبادی به عنوان فردی دانشمند، فرهیخته 
و اخلاق مدار بود. افشــین، یکی از نکات مهم معاونت علمی 
را در دوران معاونت سورنا ستاری و فیروزآبادی وارد نشدن به 
حاشیه و منازعات سیاسی دانست و افزود: برای هر فردی که 
در راس مجموعه معاونت علمی قرا می گیرد این اصلی مهم  
محسوب می شود. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور بیان کرد: یک بخش از معاونت علمی را حتماً 

به بخش دانش آموزی اختصاص خواهیم داد؛ زیرا معتقدم 
دانش آموزان، موتور پیشران نیروی انسانی هستند و توسعه 
کشور از بخش دانش آموزی می گذرد. خلاقیت از کودکی رشد 
می یابد و باید به این بخش توجه ویژه ای شود. معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور راهبرد کلی خود 
را تصدی گری نکردن این معاونت اعلام کرد و ادامه داد: این 
مجموعه فقط کارمند زیست بوم نوآوری کشور خواهد بود. 
نگاه رئیس جمهور این است که فراتر به معاونت علمی نگاه 
می کند و معاونت باید بال پرواز وزارتخانه های دولت، اتاق فکر 
دولت و پیگیر فناوری باشد. روح الله دهقانی، نیز در این نشست 

گفت: معاونت علمی جزو دستگاه هایی است که حاشیه ای 
ندارد و تنها مسئله اش پیشرفت و توسعه کشور و مخاطب آن، 
نخبگان و شرکت های دانش بنیان هستند. دهقانی با اشاره به 
چهار دوره تحولی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری گفت: معاونت علمی طی چهار دوره فعالیت 
خود، تحولات چشمگیری را تجربه کرده است. وی در ادامه 
از زحمات معاونان علمی، فناوری پیشین از صادق واعظ زاده، 
نسرین سلطان خواه و سورنا ستاری تقدیر کرد و افزود: در دو 
سالی که در این جایگاه بودم سعی کردم این مسیر را پر قوت 

ادامه دهم و تاریخچه ارزشمند معاونت علمی را حفظ کنم.

رئیــس مرکز توســعه تجــارت الکترونیکــی گفت: 
برنامه ریزی برای رشــد ســه برابری ارزش معاملات 
تجارت الکترونیکی در پایان برنامه پنج ساله مرکز انجام 
شده است و امیدواریم هدف ۹ هزار همتی تعیین شده، 

محقق شود.
به گزارش مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی )تتا(، 
»امین کلاهــدوزان« افــزود: هدف اصلی و اساســی 
جلسات با کســب و کارها و فعالان زیست بوم تجارت 

الکترونیکی، تعامل و مشــارکت بخش های خصوصی 
در تنظیم گری مطلوب این حوزه در کشــور است. وی 
گفت: ظرفیت بازار خدمات بســیار قابل توجه بوده و 
این حوزه فرصت بســیار مناسبی برای توسعه کسب و 
کارهای تجارت الکترونیکی است. رئیس مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی با اشاره به شــیوه تعامل با سکوها 

و بســترهای تجارت الکترونیکی، تصریح کرد: باید نوع 
نگاه و تعامل با درگاه ها و بســترها متفاوت باشد، زیرا 
نوع عملکرد آن ها به نســبت ســایر عرضه کنندگان و 
شرکت های تجارت الکترونیکی متفاوت است. وی در 
ادامه با اشــاره به تســهیل گری مطلوب در حوزه ارائه 
خدمات به مردم، گفت: بازار خدمات و سکوهای فعال 

در این حوزه، تسهیل گری قابل توجهی برای امور مردم 
دارند و از مدل های ســنتی عبور کرده و با شــفافیت 
و ســرعت عمل بالا، خدمت با کیفیت به مــردم ارائه 
می دهند. کلاهدوزان تاکید کرد: تسهیل امور مردم و 
توسعه ظرفیت های کسب و کارهای تجارت الکترونیکی 
برای ارائه خدمات با کیفیت، راهبردهای مهم و اساسی 
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی بوده که به صورت ویژه 

در حال اجرا و اقدام است.

یک گیگابایت ترافیک روزانه رایگان برای زائران 

فروش ۹۵ همتی فناوران پارک ها در ۱۴۰۲

معاون علمی رئیس جمهور: یک بخش از معاونت علمی به حوزه دانش آموزی اختصاص می یابد

هدفگذاری ۹ هزار همتی توسعه تجارت الکترونیک
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کشاورزي

مواد غذايي تقلبي در بازار زياد شــده 
است. از آب معدني و عسل و زعفران 
گرفته تا سوسيس و كالباس. در همه 
اين مواد، ردپاي تقلب ديده مي شود. 
تقلبي كه هم قيمــت و هم كيفيت را 
پايين آورده است. بررسي هاي ســازمان غذا و دارو حكايت از 

افزايش مواد خوراكي تقلبي در بازار دارد. 
خوراكي هايي كه مشــتري زياد دارند. حالا سودجويان از هر 
شيوه اي براي فروش بيشتر اســتفاده مي كنند. يا در عسل، 
شــيره قند مي ريزند يا سوســيس و كالباس شان، خميرمرغ 
دارد، آب معدني شان تقلبي است، زعفرانشان زعفران نيست 
و... سال هاست كه رسانه هاي كشــور با حجم بالايي از اخبار 
و گزارش هايي مواجه هســتند كه هركدام از آنان در صورت 
صحت مي توانــد تبعات متعــددي براي امنيت و ســامت 
غذايي كشور داشته باشــد. يك روز در كشور عنوان مي شود 
برنج  هندي وارداتي، آلوده و سرطان زاســت. بعد از آن بحث 
وجود سم خاصي در برنج هاي ايراني مطرح مي شود يا اينكه 
آبياري ســبزي هاي كشت شــده در مزارع جنوبي تهران با 
فاضاب و آب هاي آلوده اســت و در كنار اين موارد، آلودگي 
بالاي سوسيس و كالباس، مســموميت گوشت هاي وارداتي 
از هند، شيرخشك هاي چيني و آلوده، تقلبي بودن 99درصد 
آبليمو هاي موجود در بازار و اســتفاده از روغن پالم در شير و 
ماست مصرفي مردم و...  وزارت بهداشت نيز براي چندمين بار 
اقدام به معرفي كالاهاي آسيب رسان به سامت بدون معرفي 
متقلبان كرد. چند روز پيش مديركل آزمايشگاه هاي مرجع 
كنترل غذا و دارو از رتبه بندي آب هاي آشاميدني و بطري شده 
و وجود عسل و زعفران تقلبي در بازار خبر داد و درباره صدور 
مجوز خمير مرغ نيز گفت: از نظر وزارت بهداشت استفاده از 
خميرمرغ ممنوع است اما سازمان دامپزشكي بدون توجه به 

اين ممنوعيت مجوز خمير مرغ صادر مي كند. 

   كام تلخ عسل ايراني
در حالي كه شــرايط جوي و حمايت كمرنگ از زنبورداران، 
عرصه را بر توليد عسل ايران تنگ كرده است، گروهي سودجو 
با توليد عسل تقلبي، عاوه بر آنكه به حيثيت نام عسل ايراني 
در دنيا لطمــه وارد مي كنند، بازار داخلي را نيز با مشــكات 
فراوان مواجه مي ســازند. به گفته عفت رئيســي، مديرعامل 

اتحاديه سراسري زنبورداران كشــور افزايش قيمت نهاده ها 
و هزينه توليد، قيمت بالاي تمام شده عسل مرغوب و قدرت 
خريد پايين مردم براي تهيه اين نوع و در نهايت عدم مديريت 
در بازار عســل و نظارت ضعيف ســازمان غذا و دارو بر ورود 
كالاهاي نامرغوب و تقلبي زمينه ساز گسترش توزيع و فروش 
عسل هاي تقلبي در بازار شده است.  عفت رئيسي وجود عسل 
تقلبي، صنعتي و دست ســاز در بازار را عاملــي براي كاهش 
قيمت عسل مي داند و به »كسب وكار« مي گويد: متاسفانه به 
دليل ضعف سيســتم نظارتي، عسل هاي دست ساز به راحتي 
وارد بازار شــده و باعث صدمه زيادي به اين صنف مي شوند. 
وي با هشدار بر وجود اين مشكل، تاكيد مي كند: براي مبارزه 
با ورود عســل هاي دست ســاز به بازار بايد بخشي از سيستم 
نظارتي به تشكل ها واگذار شــود. وی درباره افزايش توليد و 
توزيع عسل هاي نامرغوب و تقلبي در بازار گفت: بحث توليد 
عسل هاي تقلبي از زماني آغاز شد كه هزينه تمام شده توليد 
عســل مرغوب بالا و عما صرفه اقتصادي توليد عسل براي 
توليدكنندگان از بين رفت. اين زنبوردار در ادامه با يادآوري 
اينكه به دنبال افزايش قيمت نهاده ها و هزينه تمام شده توليد 
عسل، بســياري از توليدكنندگان دچار ورشكستگي شدند، 
می گويد: به همين علت، توليد و عرضه عســل مرغوب ايراني 
كاهش يافت و در نهايت تعادل بين عرضه و تقاضا از بين رفت و 
زمينه براي ورود عسل هاي نامرغوب و تقلبي به بازار مهيا شد. 

   بدنامي زعفران ايران با گسترش تقلب
زعفران ايران كه بيــش از 90 درصد نياز بــازار جهان را تامين 
مي كند، امروزه با مشــكاتي مواجه است كه مي تواند به راحتي 
اين جايگاه را متزلزل كند و آن تقلب در تهيه اين محصول است 
كه همزمان با افزايش قيمت آن، از ســوي برخي سودجويان در 
بازارهاي داخلي و خارجي رواج يافته است. علي احتشام، عضو 
شوراي ملي زعفران در گفت وگو با »كسب وكار« با بيان اين مطلب 
كه گلبرگ هاي گلرنگ، گلبرگ گل هميشــه بهار، ريشه هاي 
گوشت خشك شده راسته، اسپري عســل و آب يا گليسيرين، 
اســتفاده از قند آئورت، كاله هاي ذرت، ريشه هاي گندم و جو، 
پرز هاي انار، زعفران هاي زينتي و تفاله هاي مجدد خود زعفران 
راه هاي عرضه زعفران تقلبي اســت، مي گويد: بيشترين تقلب 
مربوط به زعفران در كشور امارات انجام مي شود.  اين زعفرانكار 
خراساني در ادامه با اشاره به اينكه نسبت به كشور امارات در ايران 

تقلب كمتري در زعفران صورت مي گيرد، مي افزايد: تقلب هايي 
كه در كشورمان درباره زعفران صورت مي گيرد، باعث بدنام شدن 

زعفران ايران در بازارهاي جهاني مي شود. 

   افزايش قيمت؛ دليل ايجاد تقلب
 اين عضو شوراي ملي زعفران، با تاكيد بر اينكه افزايش توليد زعفران، 

كاهش قيمت اين محصول را به دنبال دارد، مي گويد: متاسفانه افزايش 
قيمت زعفران باعث ايجاد تقلب در اين محصول شده است بنابراين 
بايد با ديد بلندمدت براي بازار زعفران برنامه ريزي كنيم تا در سطح 

كان و از نظر اجتماعي منافع كل مخاطبان اين بازار حفظ شود.
 علي احتشــام با بيان اينكه اكنون 98 درصد زعفران  كشور در 
استان خراسان رضوي و جنوبي و 2 درصد در ديگر نقاط كشور 

توليد مي شــود، كمبود نقدينگي، بالابــودن هزينه  بازاريابي، 
معرفي برنــد واحدهاي تخصصي صادراتي زعفران در ســطح 
بازارهاي جهانــي، بي ثباتي قيمت ها در بــازار داخلي، ضعف 
ســاماندهي و مديريت بر بازار زعفران و وجــود فعاليت هاي 
غيرتخصصي و كنترل نشده و تقلب زعفران در بازارهاي جهاني 

را از مهم ترين مشكات صنعت زعفران ايران عنوان مي كند. 

»كسبوكار«ازتقلبوسيعدرساختوتوليدعسلوزعفرانگزارشميدهد

حقيقت تلخ عسل، سرنوشت سياه زعفران

براســاس مصوبه دولت، كارخانه هاي 
صنايع لبني موظف بودنــد از اول تير 
9۳ شــير خام تحويل درب كارخانه را 
با قيمت ۱۴۴0تومان خريداري كنند 
اما آنها زير بار اين مصوبه نرفته اند و به 
همين دليل و با گذشــت حدود پنج ماه از اين موضوع، وزارت 
جهادكشاورزي تصميم گرفته است شير مازاد بر مصرف واحدهاي 
صنايع لبني را با قيمت تضميني خريداري كند. درحالي كه خريد 
تضميني شــير خام از اوايل هفته جاري آغاز شده، صنايع لبني 
نسبت به اين امر معترض هستند و تاكيد دارند اگر دولت با اجراي 
اين طرح مي خواهد به عنوان ابزار فشار براي بالا بردن قيمت خريد 
شير خام از سوي كارخانه ها اســتفاده كند، مسلما جز شكست 

نتيجه ديگري نخواهد داشت. 
از ابتداي تير ماه كه موضوع افزايش قيمت شير خام در دستور كار 
دولت قرار گرفت و به تصويب رسيد، تاكنون هيچ تصميم قطعي 
در اين باره گرفته نشده چراكه صنايع لبني به دليل نبود كشش 
در بازار اعام كردند نهايتا اين محصول را كيلويي ۱250 تومان 
مي توانند از دامداران بخرند بنابراين با توجه به اينكه صنايع لبني 
مصوبه دولت را درباره نرخ خريد شير خام رعايت نكردند، رئيس 
سازمان تعاون روســتايي تصميم گرفت براساس قانون، خريد 
تضميني شيرخام را به قيمت مصوب )كيلويي ۱۴۴0 تومان( آغاز 

كند تا دامداران زيان نكنند. 
در همين زمينه سيد احمد مقدسي، رئيس هيات مديره كانون 
انجمن هاي صنفي گاوداران كشور نيز چندي پيش به مهر، گفته 
است: ما از اول آذر شيرخام را به هيچ كارخانه اي به قيمتي كمتر 
از ۱۴۴0 تومان نخواهيم فروخت و در صورت امتناع آنها از اين امر، 
شير توليدي خود را به دولت مي فروشيم. اين درحالي است كه 
محمدرضا اسماعيلي، مديرعامل اتحاديه سراسري فرآورده هاي 
لبني با تاكيد بر اينكه همه تاش صنايع لبني در اين جهت است 
كه قيمت اين محصولات براي مصرف كننــده افزايش نيابد به 
ايسنا، گفته است: ۷0 درصد قيمت تمام شده توليد محصولات 
لبني وابسته به شيرخام است، اگر قيمت اين كالا افزايش يابد و 
دولت نخواهد يارانه اي بپردازد يا بايد درب كارخانه ها را بست يا 

اينكه قيمت فرآورده ها را براي مصرف كنندگان بالا برد. 

   طرح كارشناسي نشده است
محمد فربد، عضــو انجمن صنفي صنايع لبني با اشــاره به اين 
موضوع كه اجراي طرح خريد تضميني شــير از ســوي دولت، 
كارشناسي شده نيست و اين كار جز شكست براي تصميم گيران 
ارمغاني در بر نخواهد داشت، بر اين موضوع تاكيد دارد كه شير 
كالاي فسادپذيري است و بايد تبديل شــود اما اگر بخواهد به 
محصولي لبني تبديل شود كارخانه ها نمي توانند آن را گران تر 
از قيمت كنوني بفروشند كه در اين صورت قادر به افزايش نرخ 
خريد شير خام هم نيستند. اين عضو انجمن صنفي صنايع لبني 
با تاكيد بر اين موضوع كه از ســوي ديگر ظرفيت كنوني تبديل 
شير به شيرخشك در كشور محدود است، ادامه مي دهد: بنابراين 
نمي توان خريد تضميني شير را به عنوان تبديل به شير خشك 

انجام داد.  فربد معتقد است كه دولت به جاي تحمل خسارت و 
زيان براي اجراي خريد تضميني شير، يارانه غيرنقدي به دامداران 
بدهد و از آنجا كه بيش از ۷0 درصد قيمت شير را علوفه تشكيل 
مي دهد، بهترين يارانه غير نقدي بــراي دامداران همان علوفه 
ارزان قيمت است، پس بهتر است به جاي خريد تضميني شير 
و پرداخت خسارت، علوفه ارزان قيمت در اختيار دامداران قرار 
گيرد. به گفته اين دامدار اگر دولت از طرح خريد تضميني شير 
مي خواهد به عنوان ابزار فشــار براي بالا بردن قيمت خريد شير 
خام از سوي كارخانه ها استفاده كند مسلما اين طرح با شكست 

مواجه خواهد شد. 

   يارانه بدهيد
محمدمهدي توكلي، عضو كميسيون كشاورزي مجلس نيز با بيان 
اينكه بايد سياست مشخصي در تعيين قيمت كالاها و محصولات 
مصرفي مردم اتخاذ شود، به »كســب و كار« مي گويد: ما براي 
قيمت گذاري محصولات و كالاهاي مصرفي بايد يا اقتصاد بازار 
را و يا اقتصاد دستوري را انتخاب كنيم چراكه مقدور نيست، يك 
بخش از برنامه را با اقتصاد دستوري و قسمت ديگر را با اقتصاد بازار 

تعريف كنيم. 
نماينده مردم اليگودرز در مجلس شوراي اسامي، با تاكيد بر اينكه 
بايد تخصيص يارانه به توليدكننده و مصرف كننده در دستور كار 

دولت قرار گيرد، بر اين موضوع تاكيد مي كند: شــير با سامت 
انسان ها گره خورده و بايد ارزان در اختيار مصرف كنندگان قرار 
گيرد، از اين رو لازم است دولت در تخصيص يارانه به آن اقدام كند.

 اين نماينده مــردم در مجلس نهــم معتقد اســت زماني كه 
تمامــي هزينه هاي توليد شــير از جملــه علوفه، مــواد اوليه 
پتروشيمي ها، حمل و نقل و دســتمزد نيروي انساني افزايش 
يافتــه، نمي توان انتظــار ثبات قيمــت محصــولات لبني را 
داشــت. وي با بيان اينكه افزايش قيمت محصــولات لبني به 
تبع افزايــش هزينه هاي جــاري توليــد آن رخ مي دهد، ادامه 
مي دهد: دولت به راحتي  مي تواند با تخصيــص يارانه از بخش 

 اعتبارات حوزه سامت، از افزايش قيمت شير و محصولات لبني 
جلوگيري كند. 

اين نماينده مردم در مجلس نهم، با بيان اينكه تا زماني كه قيمت ها 
در بازار واقعي نشود افزايش نرخ ها طبيعي است، تاكيد مي كند: ما 
معتقد هستيم كه موضوع شير و امثال چنين محصولاتي دو وجه 
دارد، يك وجه توليد كننده و يك وجه مصرف كننده كه بايد هر دو 
مورد حمايت دولت قرار گيرند. عضو كميسيون كشاورزي، آب و 
منابع طبيعي مجلس شوراي اسامي، معتقد است: نبايد هزينه 
پايين آوردن نرخ كالاي مصرفي مــردم را از جيب توليدكننده 

تامين كنيم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

تدبير دولت براي بازار شير
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سبکزندگي

سيگار پشت سيگار، لعنت به 
اين خود آزار! شاعر مي گويد. 
سيگاري كه خود سيگاري ها 
انــگار مي دانند بد اســت و 
اما بازهــم مي بينيد كه لاي 
انگشتانشان تاب مي خورد و دود مي پراكند. وقتي 
مي پرسيد: چرا ترك نمي كني؟ سر تكان مي دهد: 
مي خواهم اما نمي توانم. چسب نيكوتين، آدامس 
ترك ســيگار و حتي الكترواســموك خريده ام 
ولي فايده ندارد. با انگشــتش به شــقيقه اش 
مي كوبد، اينجا ايراد دارد، اينجا وابســته شده! 
اين روزها سيگار معضلي شده است. سيگاري ها 
 كمر همت بــه تــرك آن بســته اند و در اين 
ميان بازار تبليغات براي خريد محصولات ترك 
سيگار داغ است. »ســيگار الكترونيكي« از آن 
دســته محصولاتي اســت كه به دليل تبليغات 
قوي در سراسر دنيا توانسته بازار خوبي به دست  
آورد. آخرين بررســي هاي وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــكي نشان مي دهد حدود 
12 ميليون نفر در كشــور سيگار مي كشند و اين 
در حالي است كه سالانه 30 هزار ميليارد تومان 
صرف بيماري و مرگ ناشــي از سيگار مي شود. 
بر اساس اين بررسي ها؛ ســالانه 11 هزار نفر در 
 كشور بر اثر اســتعمال دخانيات جان خود را از 

دست مي دهند.
  طي دو سال اخير هشت هزار ميليارد تومان براي 
درمان سرطان در كشور هزينه شده است و اين 
در حالي است كه ترك ســيگار كار بسيار مهم و 
با ارزشي است، زيرا اگر تنها 30 درصد از مرگ و 
مير هاي سرطان ناشي از استعمال دخانيات باشد، 
به راحتي مي توان آمار مرگ و مير ناشي از سرطان 
را كاهش داد. براي ترك سيگار اين روزها دوباره 

تبليغات الكترواسموك صدر اخبار شده است. به 
هر داروخانه اي سرمي زنيد، تبليغات اين محصول 
ديده مي شود و علاوه بر آن شبكه هاي ماهواره اي 
و سايت ها هم در اين زمينه فعال هستند اما اين 
محصول استاندارد نيســت و فاكتورهاي تاييد 
وزارت بهداشــت جهاني را ندارد. دانشمندان 
ژاپني روز پنج شنبه، ششــم آذر گفتند كه مواد 
سرطانزاي سيگار الكترونيكي تا 10 برابر بيشتر از 
سيگار معمولي است. اين خبر ضربه بزرگ ديگري 
است به اعتبار اين محصول جديد كه ادعا مي شد 
از ســيگار معمولي زيان كمتري دارد. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه از توكيو، سيگار الكترونيكي 
كه در سراســر دنيا و به ويژه در ميان جوانان با 
استقبال خوبی روبه رو شده، با بخار مايعات معطر 
كار مي كند. بخار حاوي نيكوتين مانند ســيگار 
معمولي استنشاق مي شود اما دودي ندارد. يكي از 
مقامات وزارت بهداشت ژاپن به خبرگزاري فرانسه 
مي گويد: پژوهشــگران در بخار انواع مختلف 
سيگار الكترونيكي مواد سرطانزا مانند فرمالدئيد 
و استاليدهيد پيدا كرده اند. مقام ياد شده افزود 
اين تحقيقات كه به سفارش وزارت بهداشت ژاپن 
انجام شده، نشان مي دهد كه فرمالدئيد موجود در 
بخار سيگار الكترونيكي بيشتر از سيگار معمولي 

است. 

  سيگار ترك سيگار، كذب است
اگر سري به تبليغات اين محصول بزنيد با مدل هاي 
مختلف آن روبه رو مي شــويد. »الكترواسموك 
جديد ego قطره اي كه نيــازي به تعويض فيلتر 
ندارد«، »دستگاه ترك ســيگار الكترواسموك 
با يک ســال گارانتــي تعويــض تضميني«، 
»الكترواسموك اصل مشــكي 2013 طرحدار« 

اين مدل ها از 16هزار تومان آغاز مي شــود و تا 
220 هزار تومان هم قيمــت دارد. اين محصول 
به راحتي در دسترس اســت و انگار نه انگار كه 
به تازگي دانشــمندان راجع به ســرطانزا بودن 
آن هشدار داده اند. در همين زمينه دكتر اسلام 
پناه، پزشک و مشــاور تلفني مركز ترك سيگار 
بيمارستان مسيح دانشــوري به »كسب و كار« 
مي گويد: »مهم ترين عارضه محصول ترك سيگار 
اين است كه عادت سيگار به دست گرفتن از فرد 
جدا نمي شــود. اگر فرد با الكترواسموك سيگار 
را هم ترك كند، بعــد از مدتي چون آن عادت از 
بين نرفته است، باز به سمت سيگار بازمي گردد 
و اصلا از لحاظ علمي اين محصول تاييد نشــده 
است.« اين متخصص دليل حجم بالاي توزيع اين 
محصول در بازار داخلي را چنين شرح مي دهد: 
»متاســفانه هر محصولي كه از كشورهاي ديگر 
برگشت مي خورد و فاقد استاندارد است در بازار 
يافت مي شود و بايد اراده اي قوي تصميم بگيرد تا 
جلوي اين امر گرفته شود تا مشخص شود عده اي 
به بهانه سود اقتصادي اين محصول، با جان مردم 

بازي مي كنند!«

 ريه ناسالم با سيگار ترك سيگار
دكتر حميد سهراب پور، فوق تخصص بيماري هاي 
ريوي نيز درباره اين محصــول و عوارض آن به 
»كسب و كار« مي گويد: »سيگارهاي الكترونيكي 
كه در تبليغــات تجــاري از آنها بــه عنوان 
الكترواسموك نام برده مي شود، نه تنها در ترك 
سيگار به افراد ســيگاري كمكي نمي كند، بلكه 
اســتفاده از آنها موجب بروز مشكلات ريوي و 
گاهي سرطان در فرد مي شود. وقتي اين محصول 
خودش داراي مواد شيميايي است و حتي نيكوتين 

در آن وجود دارد، چگونــه مي تواند منجر به 
ترك سيگار بشود؟! اين روزها مطالعات علمي 
انجام شده در اين زمينه در كشورهاي مختلف 
نيز گوياي اين مساله اســت و نشان مي دهد كه 
اين وسيله نه تنها نمي تواند كمک زيادي به ترك 
سيگار كند بلكه مي تواند بيماري هاي مختلفي نيز 
براي افراد ايجاد كند اما متاسفانه اين روزها براي 

كسب ســود اقتصادي تنها گزينه اي 
كه مــورد توجه قــرار نمي گيرد 
سلامت مردم است. اين محصول 

داراي قيمت هاي مختلفي است، 
بســته بندي  جذابی دارد ولي 
از ســلامت يا ترك سيگار در 
آن خبري نيست. نيكوتين يا 

موادي كه در اين وسيله از آنها 
استفاده مي شــود، از آنجايي 

كه ارتباط مســتقيمی با 
ريه ها دارد، ســبب بروز 
برونشيت مزمن و التهاب 
ريه ها مي شود. بر اثر اين 
التهابات و فعل و انفعالاتي 

كه در ريه ها رخ مي دهد، مواد 
ســمي به نام راديكال هاي آزاد در 

ريه ها به وجود مي آيد و در نهايت 
مي تواند به سرطان ريه منجر 

شود.«

»كسبوكار«درگفتوگوباكارشناسان،مضرات»الكترواسموك«رابررسيميكند

سيگارتركسيگار،تركسيــــگارنميكند!

مربیانبدونبیمهباحقوقپایین

مهدكودكهایخاكستـریشهر
خانواده ها كودكانشــان را بــراي آموزش مهارت هــاي زندگي و آينــده اي بهتر به 
مهدكودك ها مي فرســتند امــا وقتي پاي درد و دلشــان مي نشــيني از بدخلقي و 
پرخاشگري كودكانشان بعد از ورود به آنجا شكايت دارند. كودكاني كه پدرومادر شاغل 
دارند و از سه ماهگي با محيط مهد آشنا مي شوند نيمي از اوقات زندگي و كودكي شان 
را در مهدكودك ها مي گذرانند. درصد بسيار زيادي از مربياني كه در اين مهدكودك ها 
به آموزش كودكان مي پردازند هيچ گونه مهارتي در اين زمينه ندارند و اغلب مدرك 
رشته تحصيلي آنها ربطي به شغلشــان ندارد. دوران كودكي تاثيرگذارترين دوران 
زندگي انسان است كه متاسفانه قرباني بي توجهي ها و ســهل انگاري هاي مديراني 
مي شود كه حساسيت آن را به بازي مي گيرند.  نشسته روي لبه سيماني باغچه اي كه 
درخت هاي خشك شده اش را گل هاي پارچه اي بي رنگ و رو چسبانده اند. صورتش را 
ميان كف دست هايش گرفته و آرنجش را به زانوهايش چسبانده و به دوردست ها نگاه 
مي كند. دوردست هايش همكلاسي هايي هستند كه در استخري پر از توپ هاي رنگي 
بالا و پايين مي پرند. گاهي سر همديگر را به زير توپ ها فشار مي دهند و گاهي دور از 
چشم مربي سعي دارند توپ را در جيب هايشان بگذارند و در كلاس به همديگر پرتاب 
كنند و فرياد مربي را بشنوند. مربي اجازه بازي كردن با بچه ها را به او نمي دهد. هراز 
گاهي چشم به چشم مي شوند و اخم هاي معلم را كه مي بيند دلش براي فرو رفتن در 
استخر توپ بيشتر غنج مي رود. لاله گوش تا زير فكش قرمز شده و دست هاي سردش 

را بر گوش داغ شده اش مي كشد و به سمت استخر توپ مي دود. 

  خانه هاي كلنگي و كلاس هاي تاريک 
لبخند اغراق آميز و رنگ پريده حاجي فيروز هايي كه انگار سال ها پيش با رنگ پلاستيك 
روي ديوار كشيده اند، همراه تكه هاي آجر بيرون زده از ميان صورتشان ترس را به جانت 
مي اندازند. كف سيماني كلاس ها را انگار بارها و بارها با رنگ قرمز پوشانده اند و دوباره 
رنگ ها تكه تكه شده است. كلاس ها تاريك است و پنجره هاي كوچكش را مرغابي هاي 
شوميزي گرفته اند. در اين خانه دوطبقه 8 اتاق تبديل به كلاس شده اند، يك اتاق به 
نام اتاق بازي است كه با موكت فرش شده و بطري هاي پر از الكلي كه خزندگاني را در 
آن گذاشته اند نشان از استفاده فضاي آزمايشگاهي دارد. دو نفر خدمه ميانسال مدرسه 
مي دوند تا هرچه زودتر غذاي بچه ها را در آشپزخانه فراهم كنند. بوي پيازداغ خوراك 

لوبيا تمام فضاي سالن و كلاس ها را پر كرده است. 

 حقوق 300 هزار توماني بدون بيمه
 مربي يكي از كلاس هــا مي گويد: براي ثبت نام هر كدام از بچه ها شــهريه اي معادل 
400هزار تومان گرفته مي شود اما به گفته مدير مدرسه تمام شهريه صرف هزينه غذا و 
چيزهاي ديگر مي شود. ما مجبوريم اول مهر هر سال خودمان براي تزئين كلاس هايمان 
ايده بدهيم. تنها چيزي كه در اختيارمان مي گذارند مقداري كاغذ رنگي و چســب و 
شوميز است. گاهي شوهرم در درست كردن اين تزئينات كمك مي كند اما اين داستاني 
است كه هر سال دهه فجر هم تكرار مي شود. دريافتي ماهانه من در هر ماه 300 هزار 
تومان بدون بيمه است. در دانشگاه حسابداري خوانده ام و متاسفانه هزينه هاي زندگي 
زياد است و همسرم به تنهايي نمي تواند از پس آنها بربيايد و مجبورم كمك خرجش 
باشم. دختر مدير مهد به تازگي از همسرش جدا شــده و مدير او را به عنوان ناظم در 
كودكستان استخدام كرده است و 4 نفر از 8 مربي از اعضاي فاميل و آشنايان او هستند. 
متاسفانه مربيان هيچ مهارتي براي اداره كلاس و مديريت كودكان ندارند. گاهي دور 
ميزش حلقه زده اند و هر كدام چيزي مي خواهند. يكي براي بيرون رفتن اجازه مي گيرد، 
ديگري مي خواهد خميربازي كند، دو نفر از بچه ها هم در گوشه اي از كلاس به جان هم 
افتاده اند. مربي كلافه شده و فرياد مي زند تا بچه ها را آرام كند اما اين آرامش لحظه اي 

بعد دوباره به همهمه تبديل مي شود. 

 مربي هايي كه در كودكان توليد ترس مي كنند
دكتر هراير دانليان؛ روانشــناس كودك درباره فضاي چنين مهدكودك هايي به 
»كسب وكار« مي گويد: هنوز در كشــورهاي غربي هم ضرورت وجود مهدكودك 
براي كودكان اثبات نشــده اســت. كودكان در چنين ســني نياز بــه ارتباطات 
بازي گونه دارند. حالت هايي مانند اندوه، خشــونت، شــادي، محبت، اميدواري 
و امثال آن در دوره مهدكودك و دبستان شــكل مي گيرد. گروهي از مربيان كه 
باعث ايجاد مشــكلات عاطفي در كودكان مي شوند، كســاني هستند كه منشأ 
ترس را در كودكان به وجود مي آورند. اين منشــأ ترس را مي توان با تنبيه بدني 
يا لفظي و حتي طرز نگاه در كــودكان ايجاد كرد. به همين دليــل اين انتظار از 
سازمان هاي مســئول از جمله سازمان بهزيســتي و همچنين آموزش و پرورش 

 مي رود كه نســبت به آموزش مربيان پيــش از ورود آنان بــه كار اقدامات لازم 
را انجام دهند. 

 صلاحيت وضعيت رواني مربيان مهد كودك
به گزارش ايسنا، چندي پيش آرزو ذكايي؛ مديركل دفتر امور كودكان و مهدهاي 
كودك  سازمان بهزيستي كشور از اجراي طرح »پرونده سلامت رواني و اجتماعي 
براي مربيان و مديران مهدهاي كودك« از ســال آينده در سراســر كشــور خبر 
داد و گفت: در حال حاضــر در گزينش مربيان و مديران مهدهــا، دريافت گواهي 
سلامت روان و جسم آنها بسيار مهم است و آن گواهي در پرونده مهدهاي كودك  
وجود دارد. در اين طرح مربيان و مديران در طول ســال دو بــار مورد ارزيابي هاي 

 رواني و اجتماعي قــرار می گيرند تا مطمئن شــويم اين افراد از ســلامت كامل 
برخوردارند.  در آغاز سال تحصيلي 93 سازمان بهزيستي آيين نامه اي را براي نحوه 
فعاليت مهدهاي كودك در كل كشــور اعلام كرد. در اين بخشنامه ريز هزينه هاي 
دريافتي از خانواده ها به همراه خدمات مهدها ارائه شده است. اما چند درصد از مهدها 
اين بخشنامه را رعايت مي كنند؟ چند درصد والدين از وجود چنين قوانيني آگاهي 
دارند؟  سال هاي سال است كه ادارات و سازمان هاي مختلف هر كدام مهدكودكي را 
براي نگهداري از فرزندان كودكانشان راه اندازي مي كنند و مديريت آن را به كساني 
مي سپارند كه هيچ گونه تجربه اي از آموزش و پرورش كودكان ندارند. اين داستان هر 
سال همچنان تكرار مي شود و همراه با آن تعداد كودكاني كه با ترس به كودكي شان 

خيره مي شوند، بيشتر مي شود. 
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لیلا رضوانــی – به همت 
مدیریت شــهری مشکین 
دشت و با حضور امام جمعه 
فردیس، شهردار مشکین 
دشــت، اعضای شــورای 
اسلامی شــهر، بخشــدار و تعدادی از خبرنگاران، 
پروژه های در دست اقدام مدیریت شهری مشکین 

دشت در محلات مختلف مورد بازدید قرار گرفت .
شهردار مشکین دشت ضمن تبریک روز خبرنگار به 
اصحاب رسانه و قدردانی از زحمات آنها در انعکاس 
اخبار مدیریت شهری مشــکین دشت گفت: تمام 
تلاش مدیریت شهری برابن است تا بتواند در تمامی 
بخش ها خدمات ارزنده ای به شهروندان ارائه دهد.

دکتر علی سلگی در خصوص این پروژه و مشخصات 
آنها افزود: : تعداد ۲۱ پروژه به همت مدیریت شهری 
مشکین دشت در دســت اقدام و یا در حال انجام 
است و توزیع عادلانه امکانات و توجه به کمبودها 
در هر منطقه و از جمله تعریف پروژه های ورزشی و 

فرهنگی، توجه به معابر و پیاده روسازی، بهبود معابر 
شهری و .. در راســتای افزایش سطح رفاه عمومی 
شهروندان و افزایش سرانه های فرهنگی، تفریحی 
و ورزشی آنها، به خصوص در مناطق کم برخوردار 
است و در این زمینه از نظر تعداد پروژه ها افزایش 

۱۰ برابری را شاهد هستیم.
وی با اشــاره به تعدادی از این پروژه ها اظهار کرد 
: پروژه فرهنگســرای کریم آباد به مساحت حدود 
۱4۰۰ متر مربع شامل : پارکینگ، کتابخانه ، بخش 
تجاری، اتاق اساتید، مرکز رایانه، کلاس آموزشی... 
، پروژه مجموعه ورزشــی ابراهیم آباد به مساحت 
4۸۰۰ مترمربع شامل زمین چمن و سالن ورزشی و 
مجموعه ورزشی چند منظوره شهید آیت الله دکتر 
رئیسی که در نوع خود پروژه ای منحصر به فرد است 
و پتانسیل برگزاری مسابقات اســتانی را دارد، از 

شاخص ترین این پروژه هاست.
شهردار مشــکین دشــت، اجرای پروژه بهسازی 
معابرو آســفالت مکانیزه خیابان های شهید زارع 
،بلوار امام خمینی، بلوار سردار کاظمی و دیگر معابر 
سطح شهر به مساحت تقریبی ۱۵۰ هزار متر مربع 

، پروژه پروژه احداث پل های پوشــش کانال های 
سطح شهر، اجرای دیوار ایمن سازی کانال جدول 
گذاری زیرسازی آســفالت روشنایی و فضای سبز 
خیابان های اتحاد، پروژه احداث سکوی زباله پروژه 
زمین چمن شهید قدوسی خرید و تجهیز ماشین 
آلات عمرانی و آتش نشانی و بحران را دیگر پروژه 
هایی عنوان کــرد که به همت مدیریت شــهری 

مشکین دشت در حال اجراست.
 سلگی با اشاره به اینکه پروژه روشنایی معابر سطح 
شهر شامل معابر آیت الله قدوسی شهید صیاد شیرازی 
ملاصدرا و تقی پناه نیز با همکاری شرکت توزیع نیروی 
برق انجام شده است،اظهار کرد: ادامه پروژه احداث 
جاده سلامت به طول ۹۰۰ متر، پروژه اجرای همسان 
سازی و کفپوش معابر سطح شهر، پروژه اصلاح معابر 
خیابان اقتدار ، پروژه احداث خیابان بســیج و پروژه 
هدایت آب های سطحی و اصلاح انهار و جدول گذاری 
سطح شهر، پروژه احداث پارک نواری بوستان رضوان 
و پروژه ساخت و توسعه قبور آرامستان ها نیز از جمله 

این پروژه هاست.
شهردار مشکین دشــت با بیان اینکه پروژه ایمن 

سازی کانال آب سردار ســلیمانی در خیابان های 
اتحاد و رضوان در محله کریم آباد برای جلوگیری از 
حوادث تلخ گذشته )که منجر به غرق شدن کودکان 
در کانال آب می شد( اجرا شده است ادامه داد: پروژه 
ساخت پارک های محلی ابراهیم آباد، ملاصدرا و نیز 
پروژه بهسازی معابر و روکش آسفالت و لکه گیری 
دســتی، پروژه احداث زمین چمن ولایت و ده ها 

پروژه بهسازی که با مشارکت و سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در حال اجراست، را از اقدامات شهرداری و 
شورای شهر مشکین دشت برشمرد که می تواند در 
راستای خدمت رسانی به شهروندان اقدام ارزنده ای 
باشــد. تقدیر از خبرنگاران فعال در حوزه مدیریت 
شهری مشکین دشت توسط امام جمعه، شهردار 

و اعضای شورای شهر پایان بخش این برنامه بود.

شهردار مشکین دشت:

۲۱ پروژه به همت مدیریت شهری مشکین دشت در دست اجراست

مدیر کل انتقال خون استان ایلام:
ذخیره ســازی کامل خون در 
بانک خون بیمارستان های مسیر 

تردد زائران اربعین حسینی
  ایلام- عاصم آبادی به ارســال خون از طریق 
بالگرد در مواقع اورژانسی به شهرهای مهران 
و دهلران نیز اشــاره و عنوان کرد: با استقرار 
یک دســتگاه یخچال ذخیره سازی خون در 
پایانه مرزی شــهید ســلیمانی، به عملیات 
 خون رســانی ســرعت بیشــتری بخشیده 

خواهد شد.
مدیر کل انتقال خون استان ایلام از آمادگی 
این اداره کل برای خدمت رســانی به زائران 
حســینی در مســیرهای منتهی به مرز بین 

المللی مهران خبر داد.
دکتر »لیلی عاصم آبادی« در جریان بازدید 
از بیمارستان های امام حســین )ع( مهران و 
شهدای دهلران با اشاره به حجم عظیم تردد 
زائران از مرز بین المللی مهــران اظهار کرد: 
با توجه به حجم انبوه تــردد زائران و احتمال 
بروز حوادث و ســوانح جاده ای و نیاز به خون 
برای مصدومین، ذخیره سازی کامل خون در 
بیمارستان های مسیر منتهی به مرز صورت 

گرفته است.
عاصم آبادی به ارســال خون از طریق بالگرد 
در مواقع اورژانســی به شــهرهای مهران و 
دهلران نیز اشــاره و عنوان کرد: با اســتقرار 
یک دســتگاه یخچال ذخیره سازی خون در 
پایانه مرزی شــهید ســلیمانی، به عملیات 
 خون رســانی ســرعت بیشــتری بخشیده 

خواهد شد.
مدیر کل انتقال خون اســتان ایــلام با بیان 
اینکــه خودروهــای خون رســان مجهز به 
اکتیوکلباس بــا گروه های خونــی منفی در 
مسیر مستقر هستند، گفت: تدابیر لازم برای 
خدمت رسانی کامل در مسیرهای منتهی به 
 مرز مهران تا پایان عملیــات اربعین در نظر 

گرفته شده است.

میلیون و 610 هزار متر مکعب 
گاز سی ان جی در چهارمحال و 

بختیاری مصرف شد
مدیر شــرکت ملــی پخــش فرآورده های 
نفتــی منطقــه چهارمحــال و بختیــاری 
؛ ۲۹میلیــون و 6۱۰ هــزار متــر مکعــب 
گاز ســی ان جــی در اســتان چهارمحال و 
بختیاری توســط خودروهای دوگانه ســوز 
 در ســه ماهه نخست امســال مصرف شده 

است.
 تیموری اظهار کرد: مصرف این مقدار ســی 
ان جی مصرف شده  توســط خودروهای دو 
گانه ســوز از ابتدای فروردین ماه لغایت سی 
و یکم تیر ماه ســال به ثبت رسیده است. وی 
عنوان کرد: بــه ازای این مقدار گاز فشــرده 
طبیعــی مصرف شــده، بالــغ بر۲۹میلیون 
 لیتر فرآورده بنزین در اســتان صرفه جویی 

شده است.
مدیــر منطقه گفــت: با هدف ارتقاء ســطح 
ایمنی و همســان ســازی اســتانداردهای 
صنعت CNG، استاندارد سازی جایگاه های 
عرضه کننده گاز طبیعی فشرده سی ان جی 
تحت نظارت شــرکت ملی پخــش فرآورده 
های نفتی منطقه  مطابق با اســتانداردهای 
ملی و بین المللی ادامه دارد و کارشناسان با 
بازدیدهای  دوره ای نسبت به عرضه خدمات 
 مطلوب جایگاه های سی ان جی به شهروندان 

اطمینان می یابند.
تیمــوری افــزود : مردم شــریف اســتان 
مــی تواننــد بــا شــماره گیــری ۰۹6۲7 
 ضمن مطــرح نمــودن پرسشــهای خود،

در  را  پیشنهادهایشــان  و  انتقادهــا   
خصوص عملکــرد مجاری عرضه ســوخت 
با کارشناســان مرکز پاســخگویی شرکت 
 ملی پخــش فــرآورده هــای نفتــی ایران

 در میان بگذارند.

خبر

مدیرکل بنادر و دریانوردی امیرآباد از انتخاب این بندر برای ایجاد دهکده لجســتیک 
در کشور خبر داد.

 محمدعلی موسی پور در گفت وگو با خبرنگاران اظهر کرد: امیرآباد به عنوان یکی از ۵ 
دهکده لجستیک کشور انتخاب شد که مشاور گرفتیم و ۳ لکه معرفی و موافقت اولیه 

گرفته شد.
وی با اظهار این که در قالب ایــن طرح ۵۰۰ هکتار خارج از بندر بــرای ایجاد دهکده 
تأمین می شود، آن را در رشد اقتصادی مؤثر دانست و گفت: ظرفیت تخلیه و بارگیری 
از 4 میلیون و 7۰۸ هزار تن سال گذشته بود و امسال قرار شد به ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار 

تن برسیم.
وی افزود: اکنون ۱۹ درصد رشد نسبت به سال گذشته داریم و با همین همت به هدف 

خود خواهیم رسید.
مدیر کل بنادر و دریانوردی امیرآباد با اشاره به تنوع کالاهای صادراتی، افزود: باید تنوع 
از 44 به 6۰ برسد که نسبت صادرات به واردات ۲ به یک است و امیرآباد حدود 6۰۰ هزار 
تن صادرات سیمان داشته که هدف گذاری ما ۱.۵ میلیون تن است و لوله های توپر، میله 
گرد، کلاف، مصالح ساختمانی، سرامیک، کاشی، پالت و… از دیگر اقلام صادراتی است.

موسی پور ادامه داد: یکی از ضعف های بنادر و چالش ضعف استراتژیک تجهیزات است 

زیرا در گذشــته تجهیزات وارداتی بودند و حالا ما با شــعار ما می توانیم به توانمندی 
رسیدیم.

مدیر کل بنادر و دریانوردی امیرآباد اظهار کرد: کالاهای متروکه در بندر امیرآباد وجود 
داشت و امروز جز یک محموله ۳۵ تنی چیزی به عنوان کالای فسادپذیر نداریم و همه 

کالاها تعیین تکلیف شدند.
موسی پور یادآور شد: رشــد ورود و خروج ما خوب شد و امروز میانگین تردد خودروها 
7۵۰ دستگاه کامیون در روز است که رشد خوبی داشتیم و به دنبال انبارداری نیستیم 

و باید توان جاده ای و ریلی افزایش یابد.
وی افزود: مسیر ترانزیتی از روسیه به هند را تلاش داریم فعال کنیم و اولین کشتی با 
۵ هزار تن زغال در لنگرگاه است و اولین ترانزیت زغال کوک از سوریه به بندرامیرآباد 

انجام شد.
مدیر کل بنادر و دریانوردی امیرآباد تصریح کرد: ۱۸ کیلومتر ورکلا، ۲۲ کیلومتر جاده 
رستمکلا را بندر ساخت و بهسازی جاده تیرماه به بهزادکلا با اعتبار بیش از 6۰۰ میلیارد 

تومان انجام شد.

آیین بهره برداری ازسامانه خورشــیدی ۳۰ کیلوواتی شرکت برق منطقه ای اصفهان 
برگزار شد

بهره برداری از ســامانه خورشــیدی ۳۰ کیلوواتی شــرکت برق منطقه ای اصفهان 
در محوطه ســتاد این شــرکت با حضور مدیرکل دفتر مدیریت بحران اســتانداری و 
 مدیران عامل و معاونین شــرکت برق منطقــه ای و توزیع برق شهرســتان اصفهان

 برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی مهندس امین مقدس معاون هماهنگی شــرکت برق منطقه 
ای اصفهان اظهار داشت :  این ســامانه با ۵۲  پنل ۵۸۵ واتی و یک دستگاه اینورتر ۵۰ 
کیلوواتی بر روی فضای بام  پارکینگی در ستاد شرکت اجرا شده است بنابراین گزارش 

اینورتر این ســامانه برای اولین بار با همکاری دفتر برنامه ریزی فنی از فانکشن تزریق 
توان راکتیو در شب استفاده و بهره برداری میگردد.

مقدس افزود : هزینه نصب و راه اندازی این سامانه حدود ۸ میلیارد ریال و شرکت نیرو 
انرژی سپنتا نیز پیمانکار این پروژه بوده است و مجری نیروگاه های پراکنده پیگیری و 

اجرای این پروژه را برعهده داشتند.
مهندس رضایی مجری نیروگاههای پراکنده این شرکت اعلام نمود : با بهره برداری از 
این سامانه ظرفیت نیروگاه های خورشیدی در زمینهای برق منطقه ای اصفهان به ۳۱۵ 
کیلووات افزایش داشته و با توجه به وجود نیروگاه 66۰ کیلو واتی بادی صفه ظرفیت به 

حدود یک مگاوات رسیده است.

جلسه شورای معاونین شهرداری شهریار با تاکید بر بازنگری طرح تفصیلی شهر و 
ساماندهی صنوف مزاحم برگزار شد 

زهرا قره باغی:علی ملکی شهردارشهریار در این جلســه که با حضور معاونان ، 
مشاوران وروسای سازمان ها برگزار شد با اشــاره به اتمام دوره طرح تفصیلی بر 
بازنگری طرح با هدف تقویت طرهای توسعه شهری ،ارتقاء خدمت رسانی ، تامین 
منافع عمومی و جلب رضایت شهروندان تاکید کرد . وی افزود: رشد جمعیت و 
توسعه شهری نشینی نیازمند ارتقاء سرانه ها،خدمات عمومی و زیرساخت ها در 
حوزه مدیریت شهری است که امید است با واقع گرایی و توجه به مسایل اجتماعی 

، فضایی و کالبدی شهر،فرایند بازنگری طرح تفصیلی تدوین گردد تا پاسخگوی 
نیازهای شهری و شهروندان باشد. 

ملکی ساماندهی صنوف مزاحم شــهر با هدف رعایت اصول بهداشتی و زیست 
محیطی، ترافیکی و سیمای شهری را ضروری دانست و ساماندهی مرغ فروشی 
ها در بلوار رسول اکرم و صنوف مزاحم در ورودی های شهر را از جمله مطالبات 
شهروندان دانست که مدیریت شهری با مشارکت اصناف و کسبه و طبق قانون 
ملزوم به انتقال این صنوف به میدان میوه و تره بار است. اطلاع رسانی و مستندسازی 
پروژه های عمرانی و خدماتی به منظور پاسخگویی به شهروندان ،شفاف سازی 

وتبیین دستاوردهای مدیریت شهری و ایجاد امید و اعتماد در میان شهروندان 
از دیگر مسایلی بود که مورد تاکید شهردار وشــورای معاونین قرار گرفت. برون 
سپاری فرهنگسراها ،تعیین تکلیف سهم شهرداری در پروژه های مشارکتی ، تعامل 
وهماهنگی با دستگاه ها درسند دار کردن املاک شهرداری ،ارتقاء خدمات رسانی 
،جلب مشارکت و همکاری شهروندان ، تسریع در آماده سازی پروژه های عمرانی و 
خدماتی در هفته دولت ، تلاش واحدهای شهرداری در انجام دقیق و اصولی وظایف 
و ماموریت های ذاتی و ارائه گزارش عملکرد به شــهروندان و راه اندازی و تجهیز 

اتوبوس فرهنگی از دیگر مصوبات شورای معاونین بود. 

به گزارش خبرنگارواحد رسانه روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
، دکترمحسن قدیری با اشاره به اینکه هوش مصنوعی با اطلاعات زیاد در ارتباط است 
افزود: درآینده همه چیزدنیا با هوش مصنوعی دچار تغییر و تحول میشود به گونه ای 
که درمجموعه قطعات خودرو که استفاده میشود همه چیز متحول میشود ونیازی به 
تعمیرگاه و شرکت بیمه وجود ندارد. وی با اشاره به اینکه از تمام کشورهای دنیا در تمام 
رشته ها در حال پرورش انسان های نخبه هستند افزود: سال ۲۰۵۰ فضای دنیا متحول 
خواهد شد. قدیری تصریح کرد: مدرسه مبدا همه تحولات و شگرفی های علوم و فنون 
در دنیا است لذا باید به این مسئله توجه داشته باشیم تا دانش اموزان بتوانند درفضایی 

آرام به جهش در عرصه علوم و فنون برسند.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان اظهارداشت:خوشبختانه پتانسیل های کشور 

فراوان است و تعهد مدرسه ســازی امروز با همکاری پیمانکاران، کارکنان وهمکاران،  
شرکت های تابعه و کل مجموعه پتروپالایش در استان اصفهان رقم خورد .

وی تاکید کرد:هلدینگ پتروپالایش اصفهان اکنون در حال ســاخت نیروگاه ۱۰۰۰ 
مگاواتی انرژی خورشیدی است که  مجوز های۵ هزار مگاوات انرژی خورشیدی، بادی 
در مورچه خورت،شــهرک صنعتی رازی، دهاقان گرفته شده است که در پهنه ۲ هزار 
هکتاری به پالایشگاه اصفهان اختصاص داده شد وامروز همه چیز متحول شده است و 

ان شاءالله مدیران کشور در مسیر پیشرفت خواهد بود.
قدیری درباره استفاده ازفناوری های جدید درپالایشگاه اصفهان گفت:درپتروپالایش 
اصفهان نرم افزارSAP از آلمان آورده شد که به کمک این نرم افزار برنامه برمبنای هوش 

مصنوعی ونقشه راهبردی از آینده به ما ارائه میدهد تا در این سمت حرکت کنیم .

  ایلام- مدیر منطقه ایلام ضمن اشــاره به اســتفاده از کارت ســوخت شخصی برای 
سوختگیری آسان و ایمن و عدم اتلاف وقت در جایگاه های عرضه سوخت، تصریح کرد: 
زائران اربعین در صورت جا گذاشتن کارت سوخت در جایگاه ها برای رهگیری وضعیت 

به سامانه GTS.NIOPDC.IR مراجعه کنند
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ایلام گفت: در راستای تداوم فعالیت 
سوخت رسانی به زوار ۲ دستگاه جایگاه سیار سوخت عرضه بنزین و نفتگاز یورو 4 در 

پارکینگ اربعین مرز بین المللی مهران نصب شد.
پرویز ایدون گفت: با امعان نظر به اینکه تاکنون ۲7هزار خودرو در شهر مهران پارک شده 
است و به منظور پیشگیری از ترافیک و ازدحام ناشی از خودروها در جایگاه های ثابت، 
یک دستگاه جایگاه سیار عرضه بنزین و یک دستگاه جایگاه سیار عرضه نفتگاز یورو4 
در پارکینگ اربعین مرز بین المللی شهر مهران هر کدام با ظرفیت ۲۸ هزار لیتر ضمن 

داشتن ۲ تلمبه و 4 نازل نصب و راه اندازی شدند.

ایــدون افزود: براســاس گزارشــات دریافتی ســازمان راهــداری تاکنــون بیش از 
چهار میلیــون و ۹47 هزار تــردد وســایل نقلیه در جاده های اســتان ایــلام تردد 
داشــته اند که بخش عمده ایــن تردد ها ویــژه زوار بــوده و با توجه بــه تمهیداتی 
که اندیشــید شــده هیچ مشــکلی در زمینه سوخترســانی به خودروهای شخصی 
 و عمومی در اســتان بــه خصوص در مــرز مهران که دارای بیشــترین تردد اســت،

 وجود ندارد.
مدیر منطقه ایلام ضمن اشاره به استفاده از کارت سوخت شخصی برای سوختگیری 
آســان و ایمن و عدم اتلاف وقت در جایگاه های عرضه ســوخت، تصریح کرد: زائران 
اربعین در صورت جا گذاشــتن کارت ســوخت در جایگاه ها برای رهگیری وضعیت 
به ســامانه GTS.NIOPDC.IR مراجعه کنند، همچنین شــماره تماس ۰۹6۲7 به 
 صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی و دریافت شکایات و مشکلات مردمی در زمینه 

سوخت رسانی است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرکل بندر امیرآباد  خبر داد: ایجاد دهکده لجستیک در امیرآباد

مدیرکل بندر امیرآباد  خبر داد: ایجاد دهکده لجستیک در امیرآباد

طرح تفصیلی شهریار بازنگری می شود 

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان عنوان کرد:گام نخست پالایشگاه اصفهان برای انجام تعهد مدرسه سازی در استان اصفهان

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ایلام خبر داد: نصب چهارمین و پنجمین جایگاه سیار سوخت ویژه عرضه بنزین و نفتگاز یورو۴ در پارکینگ اربعین

استان ها
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

رنگ عزا
  زهره زرگر

مادرم وقتى مرد، پاسبان ها همه كاسب بودند. 
مرد همسايه از من پرسيد: دخترم كمك مى خواين؟

من از او پرسيدم... 
من از او هيچ نپرسيدم و از او هيچ نخواســتم من و فقط چشم در نگاهش 

دوختم پاسخى سر دادم: ممنون همه چى رو به راهه... 
و نبود خوب نبود، حال ويرانه من خوب نبود، بس كه ناليدم اندر سر خود، 

درد موج مي زد لابه لاى خاطرات ناتمام مانده من. 
مادرم وقتى مرد، پدرم بى خبر از راه رســيد، خواهرم گريان شد، دست در 

گريبان پدر انداختم: پدر مادر رفت! 
مادرم لالايى مى خواند، خط خوبى كه نداشت 

اما شعرهاى خوبى مي سرود وصف حال من سرگشــته خام، تا شوم بس 
پخته تا نيفتم به دام. 

مادرم وقتى مرد، سنگ قبر شد گران، كفن و كافور وگلاب، من و خواهرمو 
يك بطرى آب. 

بر سر خاك مزارش رفتيم تا به تاريكى تا شب مهتاب. 
تا آواز اذان، تا نماز وحشت
وحشت از حس نبود مادر

وحشت از تجديد فراش يك مرد
وحشت از خانه اى بى بوى غذا 
وحشت از مشكى، از رنگ عزا

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

آيا تا به  حال از خود پرسيده ايد چه چيزي باعث متمايز شدن 
فروشندگان حرفه اي از ديگران مي شود؟

بسيار اهميت دارد كه بدانيد فروشــندگان حرفه اي براي 
كسب موفقيت بايد چه كارهايي انجام دهند و از چه كارهايي 
بپرهيزند. گاهي اوقات فروشندگان عاداتي دارند كه آنها را 

از موفق شدن دور مي كند. 
مي خواهم 6 رازي را با شما در ميان بگذارم كه فروشندگان 
حرفه اي بايد در هنگام فروش از آنها دوري كنند. اگر شما 
نيز بتوانيد از اين 6 اشتباه اجتناب ورزيد، كم كم در حيطه 
شغلي تان به يك رهبر تبديل مي شويد و از ثروت و شهرتي 

كه كسب مي كنيد، لذت خواهيد برد. 

 ۱. آنها به مشتري اجازه مي دهند كه فرايند فروش را در 
دست بگيرد

بهترين روش كنترل فرايند فروش اين اســت كه ســوال 
بپرسيد. اگر سوالات خوبي بپرســيد، مي توانيد مشكلات 
شخصي يا سازماني مشتري تان را شناسايي كنيد و بسنجيد 
كه آيا محصول شما مي تواند گرهي از مشكلات مشتري باز 
كند يا خير. همچنين اين بهترين روش براي كشــف نيازها 
و ارزش هاي مشتري و شناســاندن خودتان به عنوان يك 

متخصص است. 

 ۲. آنها قبل از جلســه فــروش به تحقيق  و بررســي 
نمي پردازند

اگر آنقدر خوش شانس بوديد كه توانستيد جلسه فروشي با 
مدير يكي از شركت هاي هدف تان داشته باشيد، بهتر است از 
قبل كمي تحقيق كنيد. متاسفانه من به بدترين شكل ممكن 

اين درس را آموختم. 
مدتي بود كه مي خواستم مشتري سازمان خاصي را به دست 
آورم و در نهايت شــانس با من يار بود و توانستم جلسه اي 

با آنها بگذارم. با اين حال آنقدر وقت نگذاشتم و درباره آن 
شركت تحقيق نكردم و درنتيجه بيشــتر زمان جلسه به 
معرفي مسائل ساده و اساسي آن سازمان گذشت و من فرصت 
چنداني براي معرفي محصولاتم نداشــتم. بديهي است كه 
نتوانستم چيزي به آنها بفروشــم، اما درسي از اين موضوع 

آموختم كه تا آخر عمر فراموش نمي كنم. 
قبل از آنكه با مشتري تماس بگيريد يا جلسه اي بگذاريد، 
زماني را صرف تحقيق و بررسي كنيد. اينگونه شانس بسيار 

بهتري در رسيدن به اهداف تان خواهيد داشت. 

 ۳. آنها در طول فرايند فروش خيلي صحبت مي كنند
بسياري از فروشندگان وقت زيادي را صرف صحبت كردن 
طولاني درباره تخصص شان، محصول، ويژگي هاي محصول، 

خدمات و مسائل ديگر مي كنند. 
اين صحبت ها به متقاعد كردن مشتري به خريد از شما كمكي 
نمي كند و حتي ممكن است آنها را به اين فكر بيندازد كه شما 
توجهي به خواسته هاي شــان نمي كنيد. از مشتري درباره 
تجربه ها و نيازهايش سوال كنيد تا بتوانيد بهترين راه حل يا 

استراتژي را به او پيشنهاد كنيد. 

 ۴. آنها اطلاعات بي ربطي ارائه مي كنند
زماني كه در دنياي تجارت بودم، در جلســات بي شماري 
شــركت مي كردم و بارها ديده بودم كه فروشــندگان از 
چيزهايي صحبت مي كنند كه كاملا به افراد حاضر در جمع 

بي ارتباط است. 
براي مشــتريان اهميتي ندارد كه شما چه پشتوانه مالي اي 
داريد يا چه كساني مشتري شــما هستند؛ آنها فقط به اين 
موضوع فكر مي كنند كه محصول يا خدمت شما به دردشان 
مي خورد يا خير. بيشــتر زمان جلســه را به بيان مزاياي 
محصول تان در رابطه با مشكل يا خواسته مشتري بپردازيد 

تا آنها متقاعد شــوند كه محصول تان مشكل آنها را حل و 
زندگي شان را ساده تر مي كند. 

 ۵. آنها آمادگي توضيح درباره محصولات شان را ندارند
همان اوايل كه تازه وارد دنياي فروش شــده بودم، روزي با 
مشتري اي تماس گرفتم تا پيامي در صندوق پست صوتي اش 

بگذارم، اما ناگهان خودش تماس مرا پاسخ داد. 
من كه اصلا آمادگي نداشتم، به جاي اينكه سوالات درست و 
حسابي بپرسم و كنترل مكالمه را در دست بگيرم، تمام وقتم 
را صرف پاسخ دادن به سوالات او كردم. اين موضوع باعث شد 
مشتري كنترل فرايند فروش را تمام و كمال در دست بگيرد و 
چه در جلسه فروش شركت كنيد، بسيار مهم است كه آمادگي 
كافي داشته باشيد. يا حتي بيش  از حد آماده باشيد. آمادگي 
يعني داشــتن تمام اطلاعات مرتبط، از جمله قيمت، سابقه 
و نمونه در ذهن يا روي كاغذ و فهرستي از سوالاتي كه بايد 
بپرسيد. پيشنهاد مي كنم چك ليستي شامل تمام اطلاعات 
مورد نياز داشته باشيد و قبل از هر تماس يا جلسه آن را بررسي 
كنيد. مهم نيســت كه تا به  حال چندين بار تماس تلفني يا 
جلسات فروش داشته ايد؛ هميشه بايد قبل از تماس يا جلسه 
همه چيز را آماده كنيد. شما فقط يك بار شانس اين را داريد 

كه تاثير خوبي روي مشتري بگذاريد. آن را از دست ندهيد. 

 6. آنها نمي توانند معامله را ببندند
اگر داريد محصول يا خدماتي را به فروش مي رسانيد، بايد از 
مشتري بخواهيد كه آن را بخرد. به ويژه وقتي مدتي را صرف 
بررسي كرده ايد و مي دانيد كه محصول شما مي تواند نياز يا 
مشكل مشتري را حل و به او كمك كند. مادامي كه به روشي 
مودبانه، با اعتماد به نفس و خيرخواهانه از مشتري بخواهيد 

محصول تان را بخرد، نتيجه خوبي نيز خواهيد گرفت. 
www. modiresabz. com :منبع

اجتناب از 6 اشتباه در فروش حرفه اي

بازاريابی سبز چيست؟
بازاريابى سازگار با محيط زيست يا »بازاريابى 
سبز« روشــى از دادوستد اســت كه در آن 
تقاضاى مصرف كننــدگان در رابطه با ترويج 
فرهنگ محافظــت از محيط زيســت، مورد 
توجه قــرار مى گيرد. كمپين هــاى بازاريابى 
ســبز، برتــرى ويژگى هــاى محصــولات و 
خدمات شــركت خود را در زمينه  حفاظت از 
محيط زيست پررنگ مى كنند. اين ويژگى ها 
معمولا شــامل مواردى مانند استفاده از مواد 
ســازگار با محيط زيست در بســته بندى ها، 
افزايش بازده  مصرف انرژى در محصولات برقى، 
كاهش مصرف مواد شيميايى در محصولات 
كشــاورزى، يا كاهش توليد ســموم و ديگر 

آلاينده ها در فرايند ساخت محصول هستند.
بازاريابــان بــه تقاضــاى رو بــه رشــد 
مصرف كنندگان براى محصولات ســازگار با 
محيط زيســت، به چند روش پاسخ مى دهند 
كه هر يك از آنها يكى از اجزاى بازاريابى سبز 

است. اين روش ها عبارتند از:
1. تاكيــد روى ويژگى هــاى ســازگار بــا 

محيط زيست محصول
 2. معرفى محصولات جديد مطابق با سليقه  
مشتريان؛ محصولاتى با بازدهى مصرف انرژى 
بالا، اســراف كم، طول عمر زياد و سازگار با 

آب وهواى بومى
3. طراحى مجدد محصولات موجود، با توجه 
به تقاضاى مصرف كنندگان. گرايش مشتريان 
به ســوى كمپين هــاى بازاريابــى كه روى 
اخلاق طبيعت دوســتانه و فوايد محصولات 
شركت شان براى محيط زيست تاكيد دارند، 

در حال رشد است.
بسيارى از شــواهد نشــان مى دهند كه بعضى از 
شــركت ها، تنها جهت كســب منافع بيشتر روى 
بازاريابى ســبز تاكيد دارند. گرچه شركت هايى نيز 
هســتند كه محصولات شــان را با حساسيت هاى 
همه گير محيط زيســت هماهنگ مى كنند؛ زيرا 
صاحبان و مديران آنها به اندازه  خشــنودى و رفع 
نياز ها و خواسته هاى مصرف كنندگان، در برابر حفظ 

محيط زيست نيز احساس مسئوليت مى كنند. 
www.chetor.com

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اجازه ندهيد كلمات و عباراتي چون »پيروزي« يا »شكست« به غول هايي تبديل شوند كه فقط تصميم گيري 
نهايي را براي شما سخت تر كنند. 

 توجه بي حد و حصر به نتيجه كار كه پيروزي يا شكســت است، ترس شما را در 
مرحله مهم تصميم گيري افزايش مي دهد و اصولا ترس از شكست 
مانع گرفتن تصميم هاي درست مي شود. منظور من اين نيست كه 
خطرات احتمالي را بررســي و پيش بيني نكنيد، بلكه مد نظر قرار 

دادن خطرات احتمالي توان ما را براي مقابله با خطرات بيشتر مي كند. توجه 
به خطرات احتمالي و پيش بيني آنها ابدا به معناي ترس از تصميم گيري نيست، بلكه 

برعكس شجاعت و تيزهوشي شما در گرفتن تصميم هاي بهتر را بيشتر مي كند و آگاهي تان را نيز 
نسبت به آنچه قرار است اتفاق بيفتد، افزايش مي دهد. منظور من اين است كه ترس از شكست مانعي بر 

سر راه شما نباشد، شما فرايند تصميم گيري و اقدام و عمل را به طور كامل طي كنيد و اجازه ندهيد كه ترس 
از شكست به عنوان يك گزينه در فرايند تصميم گيري شما دخالت كند. بنابراين آن را به طور كامل حذف كنيد. 

@PracticalManagement

از شكست نترسيد

استراتژي خود را به كلينيك ببريد
استراتژى و مديريت استراتژيك از نخستين واژه هايى هستند كه هر تازه واردى 
به دنياى مديريت، آنها را به هزار شكل و روايت مى شنود.اين را تقريبا همه ما قبول 
داريم كه هر فردي، هر سازماني و هر كشوري براي موفقيت بايد استراتژي داشته 
باشد، اما مشكل آنجا آغاز مي شود كه ما به اشتباه فكر مي كنيم كه استراتژي داريم، 
اما در واقعيت نه. استراتژى اى در كار نيســت. همان گونه كه آدم ها گاهي مريض 
مي شوند و مي ميرند، استراتژي ها نيز ناخوش مي شوند و جان مي دهند و در واقعيت 
از بين مى روند. در ادامه 3 نشانه به شما معرفي مي كنم كه اگر در زندگي يا سازمان 
يا كشور وجود داشت، سيگنالي است كه بيانگر مريضي يا مرگ استراتژي شماست. 

 ۱. نشانه واترلو
اين نشانه از آخرين جنگ ناپلئون كه منجر به شكست وي شد، برگرفته شده 
است. اگر شما چه به عنوان يك فرد و چه به عنوان يك سازمان و چه در عرصه 
كشورداري فعاليت همزمان و ســنگين در چندين جبهه متفاوت و در برابر 
رقباي متعدد داريد، اين نشانه خوبي نيست. هيچ فردي يا سازماني يا كشوري 
نمي تواند همزمان در همه حوزه ها عملكرد مناسبي داشته باشد. اگر چنين 
رفتار كنيد، در همه چيز عملكرد ضعيفي خواهيد داشــت. به اين مي گويند 
همزمان دنبال دو خرگوش دويدن. هيــچ كدام را نمي توانيد به چنگ آوريد. 
اين موقعيت نشان دهنده آن است كه شما نمي توانيد دست به انتخاب بزنيد و 

به بيماري »همه چيزخواهي« دچار هستيد. 

 ۲. نشانه مشابهت
اگر شــما هيچ مزيت متمايزكننده اي نداريد، اين نشــانه مــرگ يا مريضي 
استراتژي شماست. نتايج يك پژوهش جهاني جالب نشان مي دهد 80 درصد 
از مديران شــركت هاي بين المللي معتقد بوده اند كــه محصولات و خدمات 
عرضه شده توسط شركت شان در بازار كاملا متمايز است. با اين حال، بررسي 
نظرات مصرف كنندگان همان كالاها حاكي از يك تفاوت چشمگير است. تنها 
چيزي در حدود 8 درصد از مصرف كنندگان با وجود تمايز در اين محصولات و 
خدمات موافق بوده اند. بنابراين دقت كنيم كه در عرصه زندگي فردي، هدايت 
سازماني و كشورداري واقعا متمايز هستيم؟ در غير اين صورت در دام بيماري 

»يكي شبيه همه« افتاده ايم. 

 ۳. نشانه عدم تنش خلاق
به احساسي كه باعث مي شود تلاش كنيد تا فاصله وضعيت موجود و وضعيت 
مطلوب را طي كنيد، مي گويند تنش خلاق )Creative Tension(. اگر شما 
استراتژي داريد، استراتژي بايد يك تنش يا كشش خلاق ايجاد كند. بايد هر روز كه 
بلند مي شويد، احساس كنيد كه كاري بايد انجام دهيد. اگر صبح ها اين احساس را 
نداريد، بدانيد كه استراتژي شما مرده است و بيماري »خواب آلودگي خرگوشي 

ناشي از نزديك بودن اهداف« را تجربه مي كنيد. 

 تجويز راهبردي
امروز از خود اين 3 سوال را بپرسيد و اگر جواب آنها منفي بود و فهميديد كه 

استراتژي نداريد، شوكه نشويد. 
1- آيا من يا سازمان من يا كشور ما مي خواهد همزمان به تعداد زيادي از اهداف 

برسد؟ آيا واقعا در حال دويدن همزمان دنبال چندين خرگوش هستيم؟
2- آيا من يا سازمان من يا كشور ما وجه تمايزي دارد؟ چرا ديگران ما را بايد 

انتخاب كنند؟ چرا ما بايد برنده شويم؟
3- آيا تنش خلاق را حــس مي كنيم؟ آيا حس مي كنيم كه بايد جســورانه 
به برخي پيشــنهادها نه بگوييم و خلاقانه برخي راه هاي جديد را كه تاكنون 

آزمايش نكرده ايم، انتخاب كنيم؟
به سلامت اســتراتژي خود اهميت بدهيد و آن را گاهي به كلينيك ببريد و مورد 

آزمايش قرار دهيد. 
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

تبليغات 
خلاق


